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i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае «Народную Волю» 
ў гэты надзвычай  цяжкi час. 

Рэдакцыя.

ШЛАГБАУМ

БЛИЦ

З НАГОДЫ

Несколько дней назад появилась информация о возможной 
аккредитации журналистов, представителей общественности, 
экспертного и медийного сообщества для участия 9 августа  

во встрече с Александром Лукашенко, которая будет 
транслироваться в прямом эфире.

В связи с этим «Народная Воля» обратилась к ряду известных 
людей с вопросом:

Вы намерены принять 
участие во встрече  

с Александром Лукашенко?
Александр ЯРОШУК, председатель 

Белорусского конгресса независимых 
профсоюзов:

– Мы как раз решаем в организации, на днях
точно определимся. Я лично склоняюсь к тому, что 
надо идти. На мой взгляд, сейчас надо все делать 
для того, чтобы выйти на диалог. И для этого нужно 
использовать любые возможности. Тем более это 
прямой эфир.

Владимир НЕКЛЯЕВ, экс-кандидат  
в президенты Республики Беларусь:

– Не готов ответить. Надо подумать.

Гарри ПОГОНЯЙЛО, председатель  
юридической комиссии Белорусского 

Хельсинкского комитета:
– Нет. Я с этим человеком не хочу разговари-

вать…

Олег ТРУСОВ, депутат Верховного Совета 
12-го созыва, кандидат исторических наук:

– Нет.

Андрей БАСТУНЕЦ, юрист, председатель 
Белорусской ассоциации журналистов:

– Думаю, идти надо. А вот какие вопросы зада-
вать – это уже отдельная тема.

Игорь БОРИСОВ, председатель Белорусской 
социал-демократической партии (Грамада):

– У нас таких планов не было. А вот журнали-
стам (тем, которые здесь остались), я думаю, надо 
идти. Во-первых, это их работа. Во-вторых, ну а 
кто как не журналисты будут выстраивать мосты 
между независимой частью общества (от которой 
ничего не зависит) и теми, кто удерживает власть? 
Журналисты в этой ситуации выходят на первый 
план.

Александр БУХВОСТОВ, председатель 
Свободного профсоюза металлистов:

– Честно говоря, как-то пропустил эту новость.
Но обсудим!

Владимир ГОНЧАРИК, кандидат в президенты 
Республики Беларусь в 2011 году:

– А кто имеется в виду под представителями
общественности?..

Я не планировал, если честно. И не вижу большо-
го смысла в этом разговоре. Хотя я всегда выступал 
и выступаю за прямой эфир и прямой разговор. Но, 
мне кажется, мы услышим все то, что уже слыша-
ли…

Мне кажется, отбор на это мероприятие будет 
происходить по принципу лояльности к власти, 
и будет жесткий отбор. Не думаю, что «Народная 
Воля» имеет шанс попасть на это мероприятие.

Сергей ЧЕРЕЧЕНЬ, бизнесмен,  
кандидат в президенты Республики Беларусь 

в 2020 году:
– Еще есть пару дней на раздумье…
Если идти, то разговор должен быть предель-

но откровенным, нужно задавать прямые вопросы, 
не обтекаемые. Но дадут ли возможность? Можно 
задать вопрос и сразу оказаться в СИЗО, но, думаю, 
этого мало кому хочется.

Чуть больше недели как закончились масштаб-
ные задержания и зачистка гражданского поля и 
тут сразу после этого – большой разговор… Много 
вопросов… 

А прийти и не задать вопрос – объявят врагом 
народа.

Если честно, я уже и вопросы сформулировал, 
которые хотел бы задать. Но еще необходимо пару 
дней, чтобы понять – стоит идти или нет.

Светлана КАЛИНКИНА, главный редактор 
сайта «Белорусский партизан»:

– Нет. Во-первых, мы не средство массовой инфор-
мации. Во-вторых, я уже говорила, что мне Александр 
Лукашенко интересен как человек после отставки. 
Я всегда хотела, чтобы он мирно, спокойно ушел на 
пенсию, оставил власть и вот тогда психологически он 
был бы мне интересен. То, что человек насильственно 
удерживает власть, стремится остаться – это не ориги-
нально, это делали многие диктаторы. 

Юрий ГУБАРЕВІЧ, глава движения 
“За Свободу!”:

– Я даже ничего не слышал об этом. Сегодня у
нас будет заседание Рады. Возможно, обсудим. Но не 
уверен, что решение будет положительным.

Владимир МАЦКЕВИЧ, философ:
– Не намерен и никогда не имел намерения. Если

для журналистов это профессиональная функция, 
даже в каком-то смысле обязанность, то для людей 
моего статуса, которые понимают, насколько это 
срежессированное марионеточное мероприятие, и 
участие в нем недостойно честного человека. И сейчас, 
когда произошла зачистка, экспертные организации 
лишены юридических лиц. Еще до этого наезда на 
общество можно было бы подавать заявку, а сейчас 
у тебя обязательно спросят: а вы кто такой, кого 
представляете, кто за вами стоит? Поэтому только 
персональное приглашение могло бы побудить меня 
задуматься на эту тему. А так – нет.

Валентин ГОЛУБЕВ, депутат Верховного 
Совета Республики Беларусь 12-го созыва, 

доктор исторических наук:
– Нет. Даже не хочу говорить…

Сергей НЕРОВНЫЙ, бывший главный редактор 
газеты «Вольный город» (г.Кричев):

– Нет. Мне этот человек не интересен.

Владимир ЛИПСКИЙ, главный редактор 
журнала «Вясёлка», лауреат Государственной 

премии:
– Нет. Много нюансов, но о них только при лич-

ной встрече…

Оксана КОЛБ, главный редактор электронной 
газеты «Новы час»:

– Нет. Не вижу смысла…

Александр УЛИТЕНОК, основатель и издатель 
газеты «Свободные новости плюс»:

– Нет. У меня на этот день запланировано важ-
ное семейное мероприятие. 

Леонтий ЗДАНЕВИЧ, депутат Верховного 
Совета Республики Беларусь 12-го созыва:

– Нет. Разговора на равных ведь не будет. И пер-
вое слово, и последнее, а также среднее слово – все 
слова будут за Александром Лукашенко. Предстоит 
монолог, а не разговор.

Игорь ЛЕЩЕНЯ, экс-посол Беларуси 
в Словении:

– Попытался себя там представить. Но пока это
слабо получается.

Андрей ДМИТРИЕВ, сопредседатель движения 
«Говори правду», кандидат в президенты 

Республики Беларусь 2020 года:
– Мне кажется, это все равно будет разговор меж-

ду своими. И ты абсолютно не свободен в том, чтобы 
туда попасть и задать вопрос. Но пока мы оконча-
тельно не определились, еще есть время подумать.

Опрашивали Марина КОКТЫШ   
и Елена МОЛОЧКО.

Старэйшы беларускі  
чыгуначны вакзал святкуе…

Учора выезду з Беларусі ў ЕС на граніцы чакалi  
больш за 1,7 тысячы фур

Аграрыі набліжаюцца да чацвёртага мільёна 
тон намалочанага збожжа

Якія навіны  
ў Паўла Севярынца?

На вчерашний день 
Беларусь имела 

всего две 
олимпийские медали

Иван Литвинович завоевал золотую 
медаль в прыжках на батуте. Парень из 
Вилейки смог обойти опытного китайца 
Дун Дуна и Дилана Шмидта из Новой 
Зеландии.

Олимпийская бронза у Максима 
Недосекова, который отличился в прыж-
ках в высоту. Он преодолел планку в 2 
метра 37 сантиметров.

У аграгарадку Парэчча, дзе знаходзіцца самы 
стары ў Беларусі чыгуначны вакзал, прайшло яркае 
тэматычнае свята.

Станцыя Парэчча ў Гродзенскім раёне 1 жніўня 
ператварылася ў вялікую канцэртную пляцоўку. 

Тут на працягу дня выступалі артысты і калектывы 
мастацкай творчасці клубных устаноў Гродзенскага 
раёна. Падчас тэатралізаванага адкрыцця свята госці 
акунуліся ў атмасферу 1862 года, калі быў адкрыты 
першы на тэрыторыі Беларусі чыгуначны вакзал.

На мяжы Беларусі з Еўрасаюзам, 
паводле даных на 8.00 гадзін 
учарашняга дня, выезду чакалі 
больш за 1,7 тысячы фур. Гэта 
вынікала з інфармацыі, размешча-
най на сайце Дзяржпагранкамітэта, 
паведаміла БЕЛТА.

На беларуска-латвійскай 
мяжы перад пунктам пропуску 
«Грыгароўшчына» сабралася больш 
за 90 грузавікоў, «Урбаны» – звыш 
150.

Уезду ў Літву перад пунктам 
пропуску «Відзы» чакаюць больш 
за 60 велікагрузаў, «Катлоўка» 
– 180, «Каменны Лог» – больш
за 390, «Беняконі» – звыш 300, 

«Прывалка» – больш за 290.
На польскім напрамку перад 

пунктам пропуску «Брузгі» сабра-

лася больш за 160 велікагрузаў, 
«Бераставіца» – звыш 70, «Казловічы» 
– больш за 60.

УРАДЖАЙ-2021

Паводле даных Міністэрства 
сельскай гаспадаркі і харчавання, 
на раніцу 2 жніўня збожжавыя і 
зернебабовыя культуры (без куку-
рузы, грэчкі і проса) былі ўбраны 
з 1044,2 тыс. га, што складала 48,7 
працэнта запланаваных плошчаў.

Па намалоце збожжа 
лідзіравала на ўчарашні дзень 
Мінская вобласць – 806,4 тыс. 
тон, на другім месцы – Брэсцкая 
вобласць, дзе атрымана 781 тыс. 
тон. У Гродзенскай вобласці 
было намалочана 499,7 тыс. тон, 
у Віцебскай – 439 тыс. тон, у 
Магілёўскай – 434,5 тыс. тон, у 
Гомельскай – 430,4 тыс. тон.

НА СВЯЗИ – ТОКИОЗ-ЗА КРАТАЎ

Як распавяла “Народнай 
Волі” ягоная жонка, на канец 
жніўня прызначаны разгляд 

апеляцыйнай скаргі па ягонай 
справе. 

“Іншых навінаў пакуль няма, 
– гаворыць Вольга. – Вядома,
што на апеляцыю асабліва 
ніхто не спадзяецца, але тым 
не менш.

Сядзіць Павел у Магілёве, 
лісты ад яго прыходзяць. Ці 
будуць яго этапаваць да апеля-
цыйнага суда ў калонію – пакуль 
дакладна невядома”.

Аліна ВЕТРАВА.
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Авіяцыя МНС Беларусі працягвае 
ліквідаваць пажар у раёне 

турэцкага Мармарыса

Литовские пограничники задержали  
в воскресенье рекордное количество мигрантов

редыдущий рекорд продержался менее недели.

Цёплае дажджлівае надвор’е  
чакаецца ў Беларусі на гэтым тыдні

Сёння будуць судзіць 
Мікалая Казлова

удовае пасяджэнне па справе к ра н ка Аб яднанай 
грамадзянскай парты  пачнецца  .  ран цы  судзе 

Лен нскага ра на нска.
Нагадаем, што палітыка абвінавачваюць у разгалошванні дадзеных папярэдняга рас-

следавання.
Вера В Р.

В БГУИР студенты будут платить больше 
на 400 рублей, в БГУ – на 1000
В ы подняли стоимость обучения на 9  процентов.

Для Юлии Чернявской 
мама приготовила подарок

Беларусь наторговала с Россией в минус 
на 3 миллиарда долларов

Негативное сальдо увеличилось почти втрое.

 «Экіпажы Мі-8 пазаўчора выканалі 8 
палётаў, налёт склаў 12 гадзін 29 хвілін. За 
гэты час было 90 зліваў вады. Да месцаў 
ліквідацыі пажараў дастаўлены 12 турэцкіх 
ратавальнікаў», – расказалі ў прэс-службе 
Міністэрства надзвычайных сітуацый.

Беларускія экіпажы працуюць у 
міжнароднай камандзе сумесна з іншымі 
верталётамі і самалётамі, якія разам з 
наземнымі сіламі ажыццяўляюць абарону 
горада ад наймацнейшага ляснога пажа-

ру. Пасля начнога перапынку, падчас яко-
га праводзіцца тэхнічнае абслугоўванне 
верталётаў наземнымі спецыялістамі 
авіяцыі МНС Беларусі, верталёты Мі-8 зноў 
пачынаюць тушэнне.

За мінулы тыдзень экіпажы ўжо выканалі 
24 палёты, налёт склаў 38 гадзін 48 хвілін. За 
гэты час яны выканалі 346 зліваў. Акрамя 
таго, ажыццёўлена дастаўка 18 турэцкіх 
ратавальнікаў да месцаў ліквідацыі пажараў.

(belta.by)

ЖИЗН  КАК ОНА СТ

АЛ ТКУ НЯ

Свой день рождения Юлия 
ЧЕРНЯВСКАЯ, драматург, публи-
цист, вдова Юрия Зиссера, скорей все-
го, встретит, находясь по-прежнему под 
домашним арестом. Вряд ли к 5 августа 
изменится мера пресечения, выбранная 
для нее следователем по уголовному делу 
и связанная якобы с неуплатой налогов 
сотрудниками ООО «Тут Бай медиа».  Тем 
не менее ее мама, Александра Григорьевна 
Чернявская, готовится к празднику. Она 
даже купила дочери подарок.

– Я сейчас ничего не откладываю
на завтра. Мне 82 года, со мной может 
случится всё, что угодно. Дождусь ли я 
Юлию на свободе? Увижусь ли, обниму 
свою дочь? Я ведь могу каждый день 
пять раз умереть. Но подарок от меня 
она получит в любом случае. Это картина 
белорусского художника Василия 
Сумарева. Пейзаж. 

Я специально ходила к Василию 
Федоровичу в мастерскую. Мы 
знакомы с ним с незопамятных
времен, Юлия школьницей ходила 
к нему в студию живописи во
Дворец пионеров. Василий Сумарев 
– трогательный, открытый человек.
Его живопись вызывает во мне самые 
лучшие чувства. Признаюсь, не 
удержалась и купила себе его картину 

тоже. Так что, можно сказать, я 
хорошо подготовилась к празднику. 

Вы спрашиваете, как Юлино здоровье? 
Через адвоката она передала мне, что 
если будет что-то серьезное, она уверена, 
что ее отвезут к врачам. «А если случится 
пожар, то меня обязательно вынесут», 
– вот дословно слова дочери. Чувство
юмора ее не оставило. Юле можно 
выходить на лоджию. А вот со старой 
матерью встретиться нельзя, и для меня 
это самое прискорбное...

Елена МОЛОЧКО.

РАГНОЗ

Цёплае дажджлівае надвор’е 
чакаецца ў Беларусі на гэтым тыдні, 
паведамілі ў Рэспубліканскім цэнтры па 
гідраметэаралогіі, кантролі радыеактыўнага 
забруджвання і маніторынгу навакольнага 
асяроддзя Мінпрыроды.

«Жнівень толькі пачаўся, але ўжо 
азнаменаваўся выхадам актыўнага 
паўднёвага цыклону, які прынёс у заходнія 
вобласці Беларусі інтэнсіўныя дажджы. 
Сёння на працягу дня цэнтр цыклону буд-
зе ісці праз паўночны захад нашай краіны 
на Пскоўскую вобласць Расіі, таму на боль-
шай частцы тэрыторыі пройдуць дажджы, 
месцамі з навальніцамі, па паўночным 
захадзе ў асобных раёнах чакаюцца моц-
ныя дажджы. У многіх раёнах рэспублікі 
прагназуецца ўзмацненне ветру парывамі 
да 15-20 м/с», – расказалі ў Белгідрамеце 
карэспандэнту БЕЛТА.

У бліжэйшыя суткі франтальныя разд-
зелы пакінуць тэрыторыю Беларусі і ўмовы 

надвор’я будзе вызначаць халаднаватая 
няўстойлівая паветраная маса.

У аўторак, 3 жніўня, месцамі па 
рэспубліцы чакаюцца кароткачасовыя 
дажджы, навальніцы. Вецер прагназу-
ецца заходні парывісты, уначы месцамі 
ў паўночных раёнах моцны парывісты. 
Тэмпература паветра ўначы складзе 
плюс 9–15. Удзень будзе ад плюс 20 па 
поўначы да 26 градусаў цяпла па поўдні 
краіны.

У сераду, 4 жніўня, уначы будзе пера-
важна без ападкаў, раніцай і ўдзень 
месцамі пройдуць кароткачасовыя даж-
джы, прагрымяць навальніцы. Вецер чака-
ецца няўстойлівы слабы да ўмеранага, пры 
навальніцах парывісты. Тэмпература паве-
тра ўначы складзе плюс 8–13. Удзень паве-
тра прагрэецца ад 20 да 27 градусаў.

У чацвер, 5 жніўня, месцамі па 
рэспубліцы пройдуць кароткачасовыя даж-
джы, прагрымяць навальніцы. Вецер праг-

назуецца няўстойлівы слабы да ўмеранага, 
пры навальніцах парывісты. Тэмпература 
паветра ўначы складзе плюс 11–17. Удзень 
будзе 20–27 градусаў цяпла.

У пятніцу, 6 жніўня, праз тэрыто-
рыю Беларусі будзе перамяшчацца чар-
говая сістэма актыўных атмасферных 
франтоў. На большай частцы тэрыторыі 
краіны пройдуць кароткачасовыя даж-
джы. У асобных раёнах прагназуюцца 
моцныя дажджы, месцамі навальніцы. 
Тэмпература паветра ўначы складзе ад 
плюс 10 па поўначы да 18 градусаў цяпла 
па паўднёвым усходзе краіны. Удзень будзе 
плюс 18–25, па паўднёвым усходзе плюс 
26–28 градусаў.

Паводле прагнозаў сіноптыкаў, у выхад-
ныя захаваецца няўстойлівае ўмерана 
цёплае надвор’е.

У цэлым тэмпература ў першую дэка-
ду жніўня прагназуецца на 1–2 градусы 
вышэйшай за кліматычную норму.-

SOS!

СТАЛО ИЗВ СТНО

Н ГАТИВ

На белорусско-литовской границе уста-
новлен новый рекорд. За сутки были задер-
жаны 289 мигрантов, которые перешли ее 
в обход пунктов пропуска, сообщает пресс-
служба литовской пограничной службы.

Предыдущий рекорд продержался менее 
недели. В прошлую среду был задержан 171 
мигрант.

С начала года на границе задержали 3 832 
мигранта, из которых 2555 были граждана-
ми Ирака.

Создается впечатление, что с белорус-
ской стороны граница с Литвой вообще не 
охраняется. А как же прежние утверждения 
наших властей насчет того, что «граница у 
нас на замке»?

В новом учебном году белорусские ВУЗы 
поднимут плату за обучение, сообщают 
СМИ. Приказы с новыми тарифами появи-
лись на сайтах многих университетов.

– Стоимость обучения на 2021/22 учеб-
ный год установлена в размере экономи-
чески обоснованных затрат, необходимых 
для подготовки специалистов. В расчете 
стоимости платного обучения учтены сле-
дующие изменения: с 1 января увеличены 
размеры базовой ставки с 185 рублей до 195 
рублей и базовой величины с 27 рублей до 
29 рублей. Также увеличен размер мини-

мальной заработной платы с 375 рублей до 
400 рублей, – пояснили в БНТУ причину 
увеличения оплаты за обучение.

Новый размер оплаты будет введен с 1 
сентября 2021 года. Стоимость повысится 
и для первокурсников. Например, если 
раньше стоимость обучения для перво-
го курса (в зависимости от факультета 
и специальности) варьировалась от 3633 
до 3875 рублей, то теперь она составит от 
3996 до 4263 рублей. В среднем повыше-
ние составило 9,9 процента.

Также приказы о повышении стоимости 

обучения появились в ГГУ им. Ф.Скорины, 
ВГМУ, БГУ, БГУИР, БГМУ и БГЭУ.

Везде учиться станет дороже в среднем на 
9–10 процентов. Например, в БГУИР студенты 
будут платить больше почти на 400 рублей, на 
некоторых факультетах БГУ разница с преды-
дущей оплатой составит 1000 рублей.

Согласно исследованию  «Студэнцкай 
абсерваторыі ЗБС», с 2017 по 2020 год стои-
мость обучения в разных ВУЗах выросла на 
29–42 процента в рублях и на 15–30 процен-
тов в долларах. Эти показатели опережают 
ежегодную инфляцию в несколько раз.

Данные о внешней торговле товарами публикуются с некоторой 
задержкой. Первая предварительная информация за 6 месяцев стала 
доступна на рубеже июля и августа, пишет сайт banki24.by.

В целом дефицит товарной торговли составил 1,151 млрд USD в 
эквиваленте. Дефицит означает, что импорт превышает экспорт и 
образуется отрицательное сальдо.

Коэффициент покрытия импорта экспортом за 6 месяцев составил 
93,9%. Иными словами, в январе–июне на каждые 100 USD импорта 
приходилось менее 94 USD экспорта.

Дефицит торговли товарами традиционен для современной 
Беларуси. Ранее он покрывался профицитом во внешней торговле 
услугами. В последние годы наблюдается тенденция на вытеснение 
белорусских товаров на потребительском рынке.

Главным торговым партнером Беларуси на протяжении всех лет 
независимости остается Россия. В 2021 году она также занимает лиди-
рующие позиции.

Как мы и предсказывали в предыдущих материалах, удельный вес 
РФ даже вырос по сравнению с 2020 годом. Доля России в товарной 
торговле выросла с 48% до 48,8%.

Росту значения российского вектора способствовало увеличение 
импорта из этой страны – на 45,9% против +21,9% по экспорту. 
Опережающий рост импорта в первую очередь связан с удорожанием 
нефти, которая ввозится в Беларусь для переработки на НПЗ.

Резкий рост импорта из РФ привел к кратному увеличению негативного 
сальдо торговли с этой страной. Если за 6 месяцев 2020-го оно составило 
минус 1,090 млрд USD, то за 6 месяцев 2021-го – минус 3,049 млрд USD. Таким 
образом, «дыра» в товарной торговле выросла в деньгах почти в 3 раза.

Покрытие импорта экспортом в торговле с Россией значительно 
ухудшилось к 2020 году. В 2020 году экспортные поставки покрывали 
импортные на 84,8%, а в 2021-м – только на 70,8%.

Первой производной от торговли с Россией является торговля с 
Евросоюзом. Дело в том, что нефтепродукты, которые вырабатываются 
из российской нефти, выступают главным экспортным товаром на рынке 
ЕС. Это значит, что если в нынешних условиях не будет ввоза нефти из 
России, то не будет и большого экспорта в страны ЕС.

Позитивное сальдо торговли с ЕС за 6 месяцев составило 1,369 млрд 
USD. В прошлом году оно было негативным – минус 911 млн USD. Это 
было связано с удешевлением нефти и нефтепродуктов на мировом 
рынке, а также с малыми поставками сырья из РФ в первом квартале.

Ма а лии 
Черн в .
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СКАНДАЛ НА АЛІМПІЙСКІХ ГУЛЬНЯХ: 

Крысц на Н К :

«Загад прыбраць мяне з Гульняў паступіў  
з вышэйшага, чым мінспорту, узроўню»

партсменка рысц на мано ская дала вял кае нтэрв ю журнал сту « рыбуны» зм трыю уто. Вось што яна сказала.

беларускую спарстсменку, 
адхіленную  

ад выступлення  
на сваёй дыстанцыі пасля 

крытыкi чыноўнiкаў, хацелі 
па загаду з Мінска  

гвалтам адправіць з Токіо на 
радзіму.

– На дадзены момант я знаходжуся ў 
аддзяленні паліцыі ў аэрапорце ў Токіо. 
Пакуль думаю, што я ў бяспецы. Мне 
сказалі, што ў сітуацыі разбіраюцца, паліцыя 
падключылася. Людзі звяртаюцца ў МАК, 
каб там чыноўнікі таксама мне дапамаглі.

– Раскажыце, як, хто і калі вам сказаў 
пакінуць Токіо?

– Учора да мяне прыйшоў галоўны трэнер 
нацыянальнай каманды Юрый Майсіевіч. Ён 
прапанаваў мне адмовіцца ад удзелу ў бегу 
на 200 метраў, сказаць, што ў мяне траўма. 
Зняцца і паляцець дадому. Ён сказаў, што 
мяне трэба прыбраць з Алімпіяды. На дад-
зены момант мяне хочуць прыбраць толькі 
з Алімпіяды, але калі я адмоўлюся і выйду 
на дыстанцыю ў 200 метраў, то мяне будуць 
прыбіраць са зборнай, пазбаўляць працы і, 
магчыма, будуць яшчэ нейкія наступствы.

Мы з трэнерам яшчэ доўга размаўлялі і 
ўсё ж прыйшлі да рашэння, што я пабягу, але 
не буду даваць ніякіх каментарыяў. Маўляў, 
усё пройдзе спакойна. Прабягу 200 метраў і 
вярнуся дадому.

Але сёння пасля абеду да мяне ў пакой 
прыйшлі Артур Шумак, прадстаўнік нашай 
нацкаманды, і Майсіевіч, і яны мне сказалі, 
што літаральна праз пару гадзін я павінна 
быць у аэрапорце. Мне трэба хутка збіраць 
рэчы і выязджаць.

Прыйшоў псіхолаг, які спрабаваў са мной 
размаўляць. Не памятаю яго прозвішча, таму 
што я яго старалася не слухаць. Ён мне казаў 
нейкае трызненне. Кшталту ён працаваў з 
забойцамі, у «Навінках», шмат чаго пабачыў. 
Незразумела, навошта мне гэта. Імкнулася 
яго не слухаць.

Потым ён спрабаваў паставіць сябе на 
маё месца, а мяне – на яго. Сядаў і рабіў 
выгляд, што ён – гэта я. І ён іграў ролю, 
быццам я сяджу ў кабінеце міністра спорту 
і кажу: «Так, я вінаватая, сама ініцыявала 
гэтую сустрэчу». Навошта ён гэта рабіў, я 
наогул не зразумела.

Пасля гэтага ў пакой ізноў зайшоў Шумак 
і сказаў, што ў мяне 40 хвілін, каб сабрац-
ца. Я пачала складаць рэчы, да мяне кож-
ныя 10 хвілін падыходзілі і правяралі, ці 
хутка я збяруся. Я збірала рэчы паўтары 
гадзіны, імкнулася максімальна зацягваць 
час. Перапісвалася з мужам, са сваякамі, 
мы думалі, што рабіць, куды звяртацца. 
Прынялі рашэнне, што прыеду ў аэрапорт, а 
там пайду ў паліцыю. Так урэшце і зрабіла.

– Ці праўда, што вас суправаджалі 
людзі спартыўнага целаскладу?

– Не. Са мной былі два чалавекі: псіхолаг 
і прадстаўнік ад НАК (начальнік аддзела 
міжнародных адносін НАК Васіль Юрчык. – 
Tribuna.com).

– Як вас везлі? У машыну не запіхвалі?
– Гэтыя людзі ўзялі мае валізкі, пайшлі на 

паркоўку, паклалі рэчы ў машыну. Я таксама 
села ў машыну і мы паехалі ў аэрапорт.

– Што там зрабілі ў першую чаргу?
– Мы спачатку доўга не маглі знайсці наш 

тэрмінал. Калі знайшлі, накіраваліся да стойкі 
рэгістрацыі. Там было шмат людзей з белару-
скай каманды, дэлегацыі. Я спытала ў люд-
зей, якія мне дапамагаюць, што рабіць. Яны 

сказалі, што калі побач ёсць паліцыя, то трэ-
ба звяртацца да яе, тады можна не паспець 
сесці на рэйс. Я так зразумела, што тыя, хто 
суправаджаў мяне, планавалі стаяць са мной 
да канца, пакуль я не атрымаю квіток і не пай-
ду на пасадку. Я адразу падышла да паліцыі, і 
далей ужо пачаліся высвятленні.

– Як тыя, хто вас суправаджаў, 
адрэагавалі на з’яўленне паліцыі?

– Яны пачалі камусьці тэлефанаваць. 
Потым селі ў пяці метрах ад мяне і не 
сыходзілі нікуды, з кімсьці размаўлялі па 
тэлефоне.

– Прадстаўнікі беларускай дыяспары 
дапамагалі?

– Так, яны зараз прыйшлі, але яны зна-
ходзяцца на вуліцы, а я ў аддзяленні паліцыі 
ў аэрапорце. Зараз вырашаецца пытанне, як 
і што рабіць далей.

– Вам наогул сказалі, чаму вы павінны 
пакінуць Токіо?

– Не. Як мне сказаў Майсіевіч, гэтае 
пытанне ўжо не на ўзроўні федэрацыі (лёг-
кай атлетыкі), не на ўзроўні міністэрства 
спорту, а ўзроўнем вышэй. Што мяне трэ-
ба ліквідаваць з Алімпіяды, вярнуць дадо-
му, таму што я перашкаджаю камандзе 
выступаць. Мяне трэба прыбраць, каб усе 
супакоіліся і спаборнічалі далей. І гэта нават 
нягледзячы на тое, што заўтра я павінна 
была бегчы 200 метраў.

Майсіевіч казаў яшчэ пра эстафеты. Маўляў, 
калі дзве дзяўчынкі не змаглі прыляцець, чаму 
тыя, што засталіся, не могуць прыляцець (яны 
яшчэ не ў Токіо) з-за таго, што я не хачу бегчы. 
Трэба даць шанец гэтым дзяўчынкам прабег-
чы. І гэта пры тым, што мае шанцы выступіць 
на 200 метраў трэнеры забіраюць.

– НАК паведаміў, што зняцце з 
Алімпіяды звязана з вашым псіхалагічным 
станам.

– Ніякія лекары да мяне не прыходзілі, 
ніхто мяне не абследаваў. У мяне добры 
псіхалагічны стан, нават нягледзячы на тое, 
што адбылася такая сітуацыя. Я нармаль-
на трымаюся, у мяне няма ніякіх праблем 
са здароўем, няма траўм, няма пытанняў з 
псіхікай. Я была гатова бегчы.

– Некалькі дзён таму вы ў Instagram 
выклалі відэа, дзе выказаліся з нагоды 
таго, што вас вырашылі заявіць на эстафе-
ту. Гэтыя відэа былі выкліканыя эмоцыямі 
ці вы запісвалі іх свядома?

– Гэта было зроблена збольшага на эмоцыях, 
але і не буду адмаўляцца ад сваіх слоў. Так, я абу-
раная! Усё ж такі мы прыехалі на Алімпійскія 
гульні, і заяўляць нас на дыстанцыю, на якой 
мы ніколі ў жыцці не выступалі, гэта супярэ-
чыць усім правілам. Гэта поўная непавага да 
спартсменаў, да працы, у якую ўкладалі ўсе 
гады, рыхтаваліся да сваіх дыстанцый.

А тут адбываецца поўны хаос. У той 
момант, калі даведалася, што магу бег-
чы эстафету, паспрабавала звязацца з 
Шумаковым. Ён мне не адказаў, проста 
прачытаў паведамленні. Потым сказаў, што 
ў яго нібыта дрэнна лавіў тэлефон, таму ён 
не змог мне адказаць. Майсіевіч мне напісаў, 
што мне ніхто не адказваў, таму што яны 
хацелі зберагчы мяне ад лішняй інфармацыі, 

каб я лішні раз не нервавалася.
Аднак на эмоцыі мяне вывела іх 

ігнараванне. Не сам факт таго, што мяне 
заявілі на эстафету, а поўнае ігнараванне ў 
мой бок. І тое, што рашэнне было прынята 
за маёй спінай, не параіўшыся ні са мной, ні 
з трэнерам і потым нават не паведаміўшы 
нічога. Гэта поўная непавага!

– Чаму выдалілі гэтыя відэа?
– Мне пачалі тэлефанаваць з пагрозамі і 

казаць, каб я выдаліла відэа, калі хачу далей 
быць у спорце. Спачатку я доўга адмаўлялася 
выдаляць, але потым зрабіла гэта, каб мне 
перасталі тэлефанаваць.

– А хто тэлефанаваў?
– Старшы трэнер па спрынце Яўгенія 

Валадзько тэлефанавала нават з Мінска, 
яшчэ нехта. Валадзько казала, што яе 
выклікалі ў міністэрства.

– Потым вы напісалі пост, дзе расставілі 
ўсе кропкі над “і”. Гэта ваша рашэнне або 
вам сказалі апублікаваць такі запіс?

– Не, гэта асабіста маё рашэнне, таму 
што мне пісалі вельмі многія, камэнтарыяў у 
дырэкт я атрымала больш за тысячу. Я проста 
фізічна не магла ўсім адказаць, таму вырашы-
ла напісаць пост, каб расставіць усе кропкі над 
“і” і растлумачыць прычыну сваіх эмоцый.

Таксама паспрабавала растлумачыць, 
што калі б да мяне прыйшлі і растлумачылі 
ўсё па-чалавечы, то, магчыма, гатовая была 
б прабегчы, хай сабе ніколі і не бегала гэтую 

дыстанцыю. За каманду гатова была паста-
яць. Але паколькі ўсё вырашылі за маёй 
спінай, гэта непрымальна не толькі для 
мяне, а ў прынцыпе для любога спартсмена.

– Вы казалі, што баіцеся ляцець у 
Беларусь. Чаму?

– Таму што я баюся, што ў Беларусі мяне, 
магчыма, могуць пасадзіць у турму. Я не 
баюся таго, што мяне звольняць або выга-
няць з нацкаманды. Я турбуюся пра сваю 
бяспеку. І думаю, што на дадзены момант у 
Беларусі для мяне небяспечна.

– А за што вас могуць пасадзіць, вы ж 
закон не парушалі?

– У тым і справа, што нічога не зрабіла, 
але пры гэтым мяне пазбавілі права 
ўдзельнічаць у бегу на 200 метраў і захацелі 
адправіць дадому. Таму я нават не ведаю, 
што вам адказаць.

– Вы хочаце атрымаць палітычны пры-
тулак у Аўстрыі?

– Пакуль мы думаем, куды звярнуцца. 
Думаю, бліжэйшую ноч над гэтым давядзец-
ца паразважаць. І ўжо заўтра прымем нейкае 
рашэнне.

– Хто вам зараз дапамагае, хто на вашым 
баку і спрабуе ўрэгуляваць сітуацыю?

– Хлопцы з SOS.BY, Беларускі фонд 
спартыўнай салідарнасці падключылі ўсе 
свае магчымасці.

– Як на сітуацыю адрэагавалі іншыя 
члены нацкаманды?

– Думаю, яны проста нічога не ведалі. 
Калі даведаліся пра эстафету, пра мае сто-
рысы ў Instagram, некаторыя хлопцы мяне 
падтрымалі. Сказалі, што мяне разумеюць і 
падтрымліваюць. А з нагоды майго ад’езду 
ніхто нічога не ведаў, ніякай рэакцыі няма.

– Напэўна, баяцца выказацца.
– Я думаю так.
– Вы ведаеце, што на дзяржаўным 

тэлебачанні ў Беларусі вас напярэдадні 
актыўна абмяркоўвалі?

– Так, усё ведаю, мне дасылалі 
інфармацыю і відэа. Што я магу сказаць? 
Калі ўбачыла, што пра мяне кажуць па 
тэлебачанні, што кажа Азаронак і іншыя 
рэпарцёры, то ў мяне прапала да іх усялякая 
павага як да мужчын, таму што яны даз-
валяюць у дачыненні да дзяўчыны непры-
емныя словы. Я ж нічога такога не зрабіла, 
нічога не сказала. Палітыку не кранала. Але 
атрымала шквал негатыву, які мне незразу-
мелы, у тым ліку ў Instagram.

– Што далей будзеце рабіць?
– Зараз я ў паліцыі, а далей буду прасіць 

прытулак. Крок за крокам будзем дзейнічаць. 
Я планую пакінуць Токіо, але не тым рэй-
сам, якім мяне хацелі адправіць. Зараз я пад 
абаронай паліцыі.

– Як думаеце, да чаго можа прывесці 
вашая сітуацыя? Бо зварот у МАК ужо 
паступіў.

– Калі шчыра, пакуль не ведаю, да чаго 
можа прывесці. Але вінаватыя ў любым 
выпадку павінны быць пакараныя. Вось так  
фарміравалі каманду, аблажаліся з эстафетамі. 
І людзі павінны быць пакараны. Думаю, што 
гэта, хутчэй за ўсё, віна не фэдэрацыі, а нацка-
манды па лёгкай атлетыцы.

Ціманоўская плануе ляцець у Польшчу
еларуская л гкаатлетка правяла ноч у гатэл  так йскага аэрапорта. 

на заяв ла, што не будзе вяртацца  еларусь.
Міжнародны алімпійскі камітэт запатрабаваў ад Беларусі тлумачэння сітуацыі з 

Крысцінай Ціманоўскай. У арганізацыі кантактуюць з беларускай лёгкаатлеткай, яна 
ў бяспецы і пад абаронай японскіх улад, заявіў прадстаўнік прэс-службы МАК Марк 
Адамс, паведамляе Reuters.

У кантакце з беларускай таксама Управа Высокага камісара ААН у справах 
уцекачоў. Як заявіў генеральны сакратар урада Японіі Кацунобу Като, МАК і іншыя 
ўстановы размаўляюць з Ціманоўскай, каб высветліць яе намеры.

Учора, 2 жніўня, выканаўчы дырэктар Беларускага фонду спартыўнай салідарнасці 
Аляксандр Апейкін ў эфіры «Настоящего времени» паведаміў, што Ціманоўская 
можа папрасіць палітычнага прытулку ў Польшчы. Яна прыехала ў польскую амба-
саду ў Токіо.

«Яна цяпер знаходзіцца ў Токіо. Яна ўжо мае зносіны з Міжнародным алімпійскім 
камітэтам і з прэсай. Падала заяву на наданне палітычнага прытулку ў Польшчы, 
таму яна ўжо ў дарозе знаходзіцца. З ёй усё ў парадку, – сказаў Апейкін. – Трымаецца 
добра, зразумела, што гэта стрэсавая сітуацыя не толькі для спартсмена, але і чалаве-
ка – апынуцца пад такім ціскам. Гэта маладая дзяўчына, на якую аказалі ціск дарос-
лыя дасведчаныя функцыянеры».

2 жніўня сузаснавальнік спартыўнага мэдыяпарталу sports.ru Дзмітры Навоша 
ў эфіры радыё «Эхо Москвы» паведаміў, што муж Ціманоўскай пакінуў Беларусь і 
з’ехаў у Кіеў. Гэтую інфармацыю пацвярджае «Трыбуна».

ТЫМ АСАМ
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Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗ ТА– ЫТА

РАШУ СЛОВА

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Ми аил А ОЛ К .

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Мі а  ЛАВА К . 
Ма іл .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леані  і аві  
АРА АК  і  

ва н  ве ран пра .
Мінск.

НА ЗАМ ТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

 КР ЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МН НИ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

ри  О ОВ К .
.п. шев  

еннен  ра на.

НАБОЛ ЛО

СТ  ВО РОС

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

и ла  МЕЛ КОВ  
и ира ел .

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

.М ЫЧЕ КО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИ НЫЙ О ЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Ле ни  А .
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Ва іл  КОВ Ч  ра а а 
елар і  пі енні а .

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

е р і  А КЕВ Ч.

З ОШТЫ ГАЛОЎНАГА Р ДАКТАРА

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
е р і  А КЕВ Ч. в. ара л н  Мін а а ра на.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Я сказаць хачу 
ўсур’ёз: жонка – 
лепшы пыласос

У клінінгавай кампаніі мінчук 
заказаў уборку кватэры. Прыйшла 
маладзіца, сказала, што для работы 
ёй трэба некалькі гадзін. Гаспадар 
сышоў. Калі вярнуўся, дык убачыў, 
што ў кватэры не прыбрана, на ста-
ле шклянкі і ежа з ягонай лядоўні, 
а сама «прыбіральшчыца» п’яная 
спіць у ложку.

Вельмі хочуць кавалеры
(А яны – халасцякі),
Каб у доме ці кватэры
Быў парадак хоць які,
Каб было не сорам даму
Запрасіць туды на ноч,
Цалкам выканаць праграму,
Сексу бурнага апроч.
Дужа нудная работа –
Чысціць-мыць – для мужыка.
Як самому неахвота,
Хай жаночая рука
Пашаруе ўсю падлогу
І парадак навядзе.
На падмогу, дзякуй богу,
Прыйдуць фірмы дзе-нідзе.
Безумоўна, у сталіцы
Ёсць падобныя якраз.
На паслугі маладзіцы
Халасцяк зрабіў заказ.
Прыбыла і заявіла:
– Трэба мне гадзіны тры,
І ў кватэры будзе міла,
Зазіхціць усё ўнутры.
Можаш потым дзеўку весці –
Ты ж, як бачу, лавелас…
Ля ракі ці ў парку дзесьці
Пагуляй у гэты час.
Каб праз дзве ці тры гадзіны
Быў усюды бляск і шык,
З прапановаю жанчыны
Пагадзіўся той мужык:
– Я гатовы хоць да ночы
Свой працягваць праменад!
Ды на лоб палезлі вочы,
Як вярнуўся ён назад.
Алкаголь адчуў з парога,
А ў жытле такі ж «дэкор»:
Непамытая падлога,
Непрыбраны калідор.
А на кухні – доказ п’янкі
(Зазірнуў найперш туды):
На стале – пустыя шклянкі,
Рэшткі нейкае яды.
Прыглядзеўся – млосна стала,
Не зваліўся ледзьве з ног:
То ж яго кавалак сала,
Што на вечар прыбярог!
Адчыніў лядоўню. Пуста.
Нават яек там няма.
Дзе ж сама яна, распуста,
Маладзіца-халтама?
Вунь яна – ляжыць у ложку
І мармыча:
– Лавелас,
Захацела выпіць трошку –
Сербанула твой запас.
Ну а што датычыць дзеўкі,
Замяніць яе магу…
Выглядала ўжо як здзекі,
Калі голую нагу
«Лавеласу» паказала,
Іранічна дадала:
– Вось табе ўзамен за сала…
Не хапіла проста зла,
І прагнаў яе з кватэры.
Засмуціўся дужа ён,
Бо застаўся без вячэры
І без чаркі, што на сон.
                  ***
Бедачыне не да жартаў,
Дык і я скажу ўсур’ёз,
Што яму жаніцца варта:
Жонка – лепшы пыласос.

Рогі – гэта прыгожа
А я вам параду падкіну,
Жанкі і дзяўчаты:
Не варта даводзіць мужчыну,
Што ён не рагаты,
Бо гэта, магчыма, ні трохі
Вам не дапаможа;
А лепей давесці, што рогі –
Надзвычай прыгожа…
Выпіць хочацца

То небяспека, то пагроза,
То слёзы льюцца ад бяды…
Як на жыццё глядзець цвяроза,
Дык выпіць хочацца заўжды.

Інстытут імя Гётэ афіцыйна  
спыніў працу ў Беларусі

Беларускі 
Хельсінкскі  

камітэт атрымаў 
папярэджанне 

Мінюста
эспубл канскае праваабарончае грамадскае 
аб яднанне « еларуск  ельс нкск  кам тэт» 

атрымала папярэджанне ад н стэрства 
юстыцы , паведамляецца на сайце .

ОБЫКНОВЕННЫЙ 
ТЕРРОР

Сярэдняя зарплата  
ва Украіне дасягнула  

525 долараў. Гэта рэкорд  
за 30 гадоў незалежнасці

СТАЛА ВЯДОМА

СТАТЫСТЫКА

У чэрвені 2021 года рэальная заработная плата ва Украіне за 12 
месяцаў вырасла на 12,9%, з мая – на 5,8%, паведамляе ўкраінскі 
Дзяржстат.

Сярэдняя зарплата за год павялічылася на 23,6%.
Зараз сярэдняя заработная плата штатнага работніка 

прадпрыемстваў, устаноў і арганізацый складае 14313 грн ($525).
Самыя высокія сярэднія зарплаты ва Украіне – у Кіеве ($760). На 

другім месцы Данецкая вобласць ($557), на трэцім – Кіеўская ($545).
Мінімальная зарплата ва Украіне дасягае 6000 грн ($223).
Сярэдняя зарплата ва Украіне (супастаўная з беларускай) 

з’яўляецца адной з самых нізкіх у Еўропе. Ад суседняй Польшчы 
Беларусь і Украіна адстаюць амаль у тры разы.

(NN.by)

Валанцёры БХК назіралі за 
выбарамі, абаранялі адвакатаў, 
абаранялі правы беларусаў на 
пенсіі ў сувязі з пасткай стра-
хавога стажу, працавалі для 
скасавання прымусовай пра-
цы (дэкрэты «аб дармаедах» і 
аб «дрэваапрацоўцы», размер-
каванне), уносілі прапановы, 
накіраваныя на ўдасканаленне 
заканадаўства (напрыклад, дзя-
куючы БХК было замацаванае 
права сведкі мець адваката), 
выкарыстоўвалі міжнародныя 
праваабарончыя механізмы 
для абароны правоў чалаве-
ка, прасоўвалі мэты ўстойлівага 
развіцця і многае іншае.

6 ліпеня праваабарон-
цы атрымалі ад Міністэрства 
юстыцыі запыт на прадастаўленне 
інфармацыі ў сувязі з «правядзен-
нем кантрольных мерапрыемстваў 
на прадмет адпаведнасці патраба-
ванням заканадаўства Рэспублікі 
Беларусь і статута дадзенай 
арганізацыі».

Міністэрства хацела да 
16 ліпеня атрымаць мноства 
дакументаў. Аднак 14 ліпеня ў 
офісе БХК, дзе нікога не было, 
прайшоў ператрус. Дзверы былі 
ўзламаныя, а сам офіс апячатаны.

Таму БХК здолеў накіраваць 
у Мінюст толькі частку запы-
таных звестак. Праваабаронцы 
праінфармавалі міністэрства, 
што офіс быў апячатаны, і што 
ўсе астатнія запытаныя даку-
менты знаходзяцца там, у сувязі 
з чым не ўяўляецца магчы-
мым прадставіць іх у названыя 
тэрміны – да 16 ліпеня. Было паа-
бяцана, што астатнія дакументы 
будуць накіраваныя, як толькі 
прадстаўнікі арганізацыі будуць 

дапушчаныя ў апячатаны офіс.
Каб мець магчымасць трапіць 

у апячатаны офіс, 19 ліпеня БХК 
звярнуўся ў МУС, следчы камітэт 
і Генеральную пракуратуру 
краіны. Аднак да цяперашняга 
часу праблема не вырашана, пра-
ваабаронцы не могуць трапіць у 
свой офіс.

Нягледзячы на гэта, 
Міністэрства юстыцыі вынесла 
папярэджанне за непрадстаўленне 
дакументаў. У загадзе Мінюста 
таксама ўтрымлівалася патраба-
ванне ліквідаваць дапушчанае 
парушэнне да 27 ліпеня. Аднак 
сам загад у БХК атрымалі толькі 
ўвечары 27 ліпеня (пра гэта свед-
чыць штамп паштовага аддзялен-
ня).

“Такім чынам, у нас проста 
не было аб’ектыўных магчы-
масцей выканаць патрабаван-
не Міністэрства”, – гавораць 
адказныя асобы БХК.

Беларускі Хельсінкскі 
Камітэт паўторна звярнуўся ў 
Міністэрства юстыцыі з просьбай 
прыняць усе магчымыя меры для 
забеспячэння абароны правоў і 
законных інтарэсаў арганізацыі, а 
таксама адмяніць папярэджанне з 
улікам таго, што непрадстаўленне 
даку ментаў абу моўлена 
аб’ектыўнымі абставінамі, якія не 
залежаць ад арганізацыі.

“У цэлым, наша пазіцыя сёння 
– выкарыстоўваць усе магчымыя 
прававыя сродкі для захавання 
легальнага статусу арганізацыі. 
Мы спадзяёмся, што Міністэрства 
юстыцыі прыслухаецца да нашых 
аргументаў. У адваротным выпад-
ку – будзем абскарджваць папя-
рэджанне ў Вярхоўным судзе”, – 
настроены ў БХК.

Гаворка пра славутую нямецкую няўрадавую 
арганізацыю, якая дзейнічала ў Мінску 27 
гадоў,  нагадвае  “Наша Ніва”. Гётэ-Інстытут уся-
ляк прасоўваў за мяжой нямецкую культуру. 
На яго базе працавалі курсы нямецкай мовы і 
ладзіліся культурныя выставы, дзякуючы гэтай 

установе выходзілі пераклады на беларускую мову 
нямецкамоўнай класікі.

157 аддзяленняў Інстытута працуюць у 98 краінах 
свету. Але, па словах Ёханэса Эберта, генеральна-
га сакратара Гётэ-Інстытута, яго ўстанова ўпершыню 
сутыкнулася з такім развіццём падзей.

МЫСЛИ ВСЛУ

29 июля – ровно год назад в этот день меня аре-
стовали. Схватили на улице в Гомеле, бросили на 
пол микроавтобуса. Куда-то долго везли молча. 
Изловчился в последний момент тиснуть сообще-
ние в телеграм-канале, прежде чем телефон отобрали, 
заодно и спалив навсегда свою возможность звонка 
маме. Одно слово: «Орестовали». Прямо так, с ошиб-
кой. Теперь для меня это уже не опечатка, а веха. 
Переломный момент.

Солженицын в романе «В круге первом» правильно 
описывает это состояние после ареста, которое потом 
не покидает и в тюрьме. Всё – рухнуло. Прежняя жизнь 
закончилась, возможно – навсегда. Но это только пол-
беды. Беда в том, что новая жизнь не начинается. И так 
по-настоящему и не начнется, пока ты сидишь.

Настоящая жизнь, человеческая жизнь – это уве-
ренность в своем будущем.

Горизонт планирования может быть минималь-
ный: сегодня вечером я лягу спать в своей кровати, а 
завтра утром встану и почищу зубы. И так будет зав-
тра и послезавтра. Это иллюзия, конечно. Но ее доста-
точно для спокойствия, для уверенности, для счастья 
в конце концов. И только когда этого, самого просто-
го, лишаешься – понимаешь, что оно не просто важно. 
Это база, которая позволяет тебе быть самим собой.

В тюрьме этого нет. Совсем. Вечером тебе могут не 
дать лечь спать. При шмоне отберут зубную щетку. В 
любой момент могут войти и приказать: «На выход!» 
А впереди – неизвестность. Куда тебя поведут в следу-
ющий раз? В баню? Или в комнату с мягкими стенами, 
где бьют (и не только бьют)? Или наконец-то на допрос 
к следователю? И когда он будет этот следующий раз – 
через минуту? Для некоторых – через полгода.

Слово «террор» замылилось от постоянного употре-
бления. «А, да, террор, ну все понятно! Террор – это пло-
хо». Теперь мы заново узнаем его невыносимую суть – 
чувство неизвестности, неустойчивости, неуверенности. 
Страх, который разрушает всё. Отсюда и стокгольмский 
синдром: человеку нужно хоть куда-то приземлиться, 
хоть какую-то прочную основу найти; и часто един-
ственным неизменным фактором в ужасе заключения 
оказывается лишь его тюремщик, его мучитель. Это 
одно из подлейших свойств человеческой психики. И 
те, кто им пользуется, – ублюдки. Как говорил Шаламов, 
пусть и по другому поводу, «блатные – не люди».

К сожалению, для граждан что России, что Беларуси 
уже совсем не обязательно сидеть в тюрьме, чтобы ощу-
тить давление террора. Каждый день новые обыски, каж-
дый день новые аресты. На кого падет жребий завтра? В 
чью дверь начнут в 7 утра пинать ногами? Гуляешь с 
ребенком в парке, работаешь на летней веранде в кафе, 
смотришь вечером кино на диване – где бы ты ни был, 
что бы ты ни делал, полностью это чувство не покинет 
тебя. Как у Цоя. Живешь, строишь планы, но осознаешь, 
что все это может обрушиться в один момент и навсегда. 
И каждый твой миг отравлен этим страхом, будь ты хоть 
самым храбрым человеком на Земле.

Наши народы уже проходили через это без малого 
сто лет назад. Те, кто тогда выжил, вдохнули столько 
страха, что неосознанно передали его своим детям: 
будь незаметным и, возможно, тебя минует сия чаша. 
Если все молчат – молчи. Если все беснуются и рвут 
живьем – беснуйся и рви. Коллектив – это не друзья, 

не единомышленники; коллектив – это фон, под кото-
рый нужно мимикрировать, чтобы избежать внима-
ния хищников.

Новые поколения уходили от этого всё дальше. 
«Террор» стал пыльным словом из книг – ненадолго. 
Теперь он вернулся. Снова нации, измученные стра-
хом. Травмированные на целые поколения. Одни не 
могут вынести давления и находят выход в самообма-
не. Другие отступают туда, где террор незаконен, – за 
пределы родной страны.

Третьи пьют чашу; многие – до дна. Мысли о них 
особенно печалят.

Общественное внимание тает в отсутствие собы-
тий. Самые громкие имена уходят на периферию. Где 
сейчас Мария Колесникова, что с ней? Навальный. Мы 
не слышали новостей уже очень давно. И постепенно 
начали забывать. Потому что отсутствие новостей для 
нашей психики означает – всё в порядке. Но это не 
так, уверяю вас. Не в порядке.

И если даже самые громкие дела стираются в памя-
ти, хотя и года еще не прошло, что уж говорить о 
«новостях одного дня»? Задержали правозащитника, 
журналиста, вообще случайного, человека, не при-
частного ни к чему? Мы забываем об этом не на следу-
ющий день,  а в тот же день. Потому что через два часа 
задерживают еще кого-то.

Но для того, кто сидит в тюрьме, любая весточка с 
воли, любое напоминание, что о нем помнят – это дока-
зательство жизни. Того, что ты еще жив, что не похоро-
нен. Как в «Памятнике» Пушкина: «ты жив, пока тебя 
помнят». Это правда, это в прямом смысле именно так. 
Да, ты не знаешь, что будет с тобой через пять минут; не 
знаешь, оставят ли тебе кипятильник или отнимут; ты 
не знаешь, будешь ли жив завтра утром; но есть человек, 
который помнит о тебе. И этого у тебя не отнимут.

Быть может, вам даст немного утешения тот факт, 
что источники террора – диктаторы, его насаждаю-
щие – тоже живут в постоянном чувстве страха. Более 
того, они начали чувствовать его гораздо раньше, чем 
подвластные им народы. Именно собственный страх 
они транслируют наружу, заставляя миллионы людей 
пройти через него вслед за ними.

Каждый миг они ждут, они знают, что в любую 
из ночей кто-то прокрадется в спальню. Или бомба в 
машине, или в водке яд. Или застучат тяжелые шаги 
десятков ног, распахнутся двери, войдут люди с авто-
матами, и в их глазах не будет раболепства, и их не 
обманешь и не испугаешь.

Те, кто ощущал этот страх, ужас постоянной неиз-
вестности, знают, насколько он невыносим. Это то самое 
чувство, про которое говорят: «Врагу не пожелаю». 
Диктаторы желают его и врагам, и друзьям. И не просто 
желают, а распространяют, используя все возможности.

Если есть на свете настоящее зло, то оно имен-
но здесь. Когда человек, сам испытавший страдание, 
боль, ужас, сознательно заставляет других, ни в чем не 
виноватых, испытывать то же самое.

Прошел год. Хотел бы я сказать, что стал за это вре-
мя мудрее, сильнее. Нет. Появились и раздражение, 
и злость. Мне не нужен был этот опыт. И никому не 
нужен. Разве что диктаторам полезно будет побывать 
в тех тюрьмах, которые они построили.

Ви али  ШКЛ РОВ  п ли е н л .

онолог человека, попавшего  
в жернова репрессий белорусского режима
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На 90-м году жизни умер  
последний член ГКЧП Бакланов

Женщина с ожирением сбросила  
71 килограмм за два года и стала моделью

В Китае репетиторство 
приравняли к проституции  

и азартным играм

Украина не исключает полного прекращения 
транзита российского газа

84-летний немецкий 
пенсионер попал 

под суд за хранение 
танка «Пантера»  

в подвале
84-летний пенсионер из 

Хайкендорфа предстал перед 
судом в Германии за хранение 
в собственном подвале танка 
«Пантера», торпеды и зенитного 
оружия времен Второй мировой 
войны, сообщает Die Welt. 

Танк и остальное оружие 
обнаружила полиция, когда обы-
скивала дом в поисках украден-
ных нацистами произведений 
искусства. Die Welt не уточня-
ет, что навело силовиков на эту 
мысль. 

В результате найденное поли-
цией оружие привело 84-летнего 
немца на скамью подсудимых. 
Прокурор потребовал суд приго-
ворить мужчину к штрафу в 500 
тысяч евро за нарушение закона 
о военном оружии – этот закон 
в Германии регулирует операции 
с любым оружием или боепри-
пасами времен Второй мировой 
войны.

Кроме того, по требованию 
обвинения, пенсионер обязан 
продать всю коллекцию оружия. 
Приглашенный прокурором экс-
перт считает, что какая-то часть 
найденного в подвале оружия все 
еще пригодна к использованию. 

Окончательное решение по 
делу пенсионера суд примет в 
августе. 

В США заявили о рекордном числе перехватов 
российских самолетов у берегов Аляски

Фуры, везущие грузы из Литвы в Беларусь, 
оснастят навигационными пломбами

В Италии сообщили о начале четвертой волны 
коронавируса в стране

Скончался глава ракетно-
космической отрасли СССР и 
член Государственного комите-
та по чрезвычайному положению 
(ГКЧП) Олег Бакланов, сообщил 
в Telegram-канале руководитель 
«Роскосмоса» Дмитрий Рогозин. 

«Ушел из жизни Олег 
Дмитриевич Бакланов, руково-

дивший нашей ракетно-космиче-
ской отраслью и возглавлявший 
Министерство общего машино-
строения СССР. Олег Дмитриевич 
дружил с моим отцом, часто бывал 
в нашем доме», – написал Рогозин. 

Олег Бакланов родился 17 марта 
1932 года в Харькове. Работать он 
начал с должности монтажника на 

Харьковском приборостроитель-
ном заводе. На этом предприятии 
он дослужился до поста директо-
ра. В 1976 году стал заместителем 
министра общего машинострое-
ния, а в 1983 году он возглавил это 
ведомство. 

С 1985-го по 1988 год Бакланов 
руководил программой создания 
сверхтяжелой ракеты «Энергия» 
и космического челнока «Буран». 
Являлся членом ЦК КПСС, носил 
звание Героя Социалистического 
Труда.

В августе 1991 года Бакланов 
вошел в ГКЧП. После путча его 
арестовали и обвинили в попытке 
захвата власти. В феврале 1994 года 
Бакланова амнистировали. С 2004-
го по 2007 год он занимал пост 
советника вице-спикера Госдумы 
Сергея Бабурина. После смерти 
Дмитрия Язова в конце февраля 
2020 года он оставался последним 
членом ГКЧП.

STOP!

В постановлении сделано исклю-
чение для грузовиков, перевозящих 
товары из Калининградской обла-
сти в Беларусь по территории Литвы 
в рамках процедуры таможенного 
транзита.

Фуры, перевозящие междуна-
родные грузы из Литвы в Беларусь, 
должны будут обязательно исполь-
зовать навигационные пломбы, 
начиная с 30 августа.

Решение закреплено постановле-
нием Совмина, официальный доку-
мент опубликован в пятницу на 
Национальном правовом интернет-
портале.

В постановлении сделано исклю-
чение для грузовиков, которые пере-
возят товары из Калининградской 
области в Беларусь по территории 
Литвы в рамках таможенного тран-
зита. Также навигационные пломбы 
можно не использовать тяжеловес-
ным или крупногабаритным транс-
портным средствам, для проезда 
которых нужно получать специаль-
ное разрешение.

Постановление вступает в силу 
через 30 дней после официального 
опубликования.

Зачем нужны навигационные 
пломбы?

Навигационная пломба – это 
устройство, с помощью которого 
можно отслеживать передвижение 
грузов по территории ЕАЭС. Она 
устанавливается на границе, а сни-
мается таможней в конечном пункте 
следования грузовика.

На территории Беларуси устройства 
устанавливаются в 12 автомобильных 
пунктах таможенного оформления. По 
три таких пункта находятся на гра-
ницах с Украиной и Польшей, два – с 
Латвией и четыре – с Литвой.

Запускается навигационное 
устройство с помощью специального 
мобильного приложения.

Белорусские таможенники 
используют электронную навигаци-
онную пломбу, которая состоит из 
электронного блока многоразового 
применения и элемента пломбирова-
ния. В отдельных случаях при пере-

возках по территории республики, 
совместно с навигационной пломбой 
применяют специальное крепежное 
приспособление. Его разработал 
национальный оператор Беларуси в 
соответствии с требованиями тамо-
женников.

Как ранее рассказывали Sputnik 
в ГТК, навигационные пломбы при-
меняются при выявлении признаков 
несоблюдения законодательства, а 
также при неоднократном наруше-
нии перевозчиком правил транзита 
товаров.

Также они позволяют сокращать 
количество мер таможенного контро-
ля в пунктах пропуска за счет направ-
ления товаров под такой пломбой для 
контроля внутрь страны.

Тем не менее, пломба не приоб-
ретается перевозчиком в собствен-
ность. Это услуга, которую оказыва-
ет национальный оператор перевоз-
чику. Тариф составляет пять базо-
вых величин (на сегодня это 29 бело-
русских рублей – Sputnik), включая 
налог на добавленную стоимость.

У СОС Д Й

Компания «Оператор ГТС Украины» 
рассматривает сценарий полного пре-
кращения транзита российского газа 
через территорию Украины с последу-
ющим демонтажем труб. Об этом в эфи-
ре «Радио НВ» заявил глава компании 
Сергей Макогон.

Макогон не исключил, что «Газпром» 
может демонтировать трубы на своей 
территории, чтобы не допустить воз-
можности дальнейшего транзита газа 
через территорию Украины.

Объемы транспортировки газа через 
центральный коридор снизились после 
того, как «Газпром» перебросил основ-
ные объемы газа на северный коридор 
для поставок через «Северный поток – 
2». Также компания закрыла несколько 
компрессорных станций на пути тран-
зита через Украину для оптимизации 
мощностей.

Ранее стало известно, что украин-
цев призвали готовиться «ползти на 
коленях» в Москву за газом. Политолог 
допустил, что Украину ждет дефицит 
газа после ввода в строй газопровода 
«Северный поток – 2».

Тем не менее глава ГТС заявил, что 
представители украинской газотран-
спортной системы продолжат бороть-
ся за сохранение транзита и против 
«Северного потока – 2». Он выразил 
уверенность, что маршрут предстоит 

сертифицировать, а это требует выпол-
нения жестких норм европейского энер-
гетического законодательства. Следить 
за этими и другими формальностями 
будут не только украинские власти, но 
и Польша.

ТАМ  У НИ

КТО – КОГО

ГД  ТО ВИДАНО

Эксперты из независимого медицинского 
фонда GIMBE заявили, что в Италии нача-
лась четвертая волна коронавируса, сообщает 
La Republica. Специалисты проанализировали 
данные по заболеваемости в стране. 

За последнюю неделю число заражений выросло 
на 65%, а число смертей – на 46%, говорится в докладе 
GIMBE. Сейчас суточный прирост больных ковидом 
в Италии держится на уровне около 6 тыс. человек. 
Каждый день умирает в среднем от 10 до 20 человек.

Глава Всемирной организации здравоохра-
нения (ВОЗ) Тедрос Гебрейсус в середине июля 
объявил о начале новой волны пандемии коро-
навируса. Число новых случаев заболевания 
этой инфекцией на тот момент росло четвер-
тую неделю подряд.

О начале четвертой волны ковида 19 июля 
объявили власти Франции. Из-за этого в стра-
не сохранят некоторые ограничения. 20 июля 
Финляндия объявила о четвертой волне.

Жительница Бразилии, 
страдающая от ожирения, 
смогла похудеть на десятки 
килограммов и прославиться 
в соцсетях. Об этом сообщает 
Daily Star.

«Я не была худой даже в дет-
стве, но в 2014 году, после вто-
рой беременности, у меня нача-
лось ожирение. Через полгода 
после родов я уже весила 139 
килограммов. Я заболела после-
родовой депрессией и пыталась 
покончить жизнь самоубий-
ством», — призналась 33-лет-
няя Монализа Моура.

Однажды героиня мате-
риала решила изменить свою 
жизнь к лучшему и обратилась 
в клинику, где хирурги сделали 
ей резекцию желудка. В резуль-
тате операции объем органа 
героини материала уменьшился 
на 15 процентов. В течение двух 
лет после процедуры Моуре 
удалось сбросить 71 килограмм. 
По словам бразильянки, для 
поддержания стройной фигу-
ры она регулярно занималась 
спортом, соблюдала диету и 
практиковала медитацию.

Внешние изменения помогли 
женщине стать известной моде-
лью в Instagram. В настоящий 
момент на нее подписаны поч-
ти 200 тысяч человек. Помимо 
этого, Моура начала зараба-
тывать на жизнь чирлидин-
гом, выступая за популярный 
футбольный клуб Flamengo. В 
команду болельщиц менеджеры 
клуба набирают «только самых 
привлекательных женщин», 
отмечает издание.

Ранее в июле сообщалось 
о жительнице Англии, кото-

рая страдала от комплексов по 
поводу внешности и похудела 
на четыре размера за полго-
да. 18-летняя Изобель Морри 
(Isobel Morrey) рассказала, что 
начала стыдиться своего веса 
в 11 лет. Героиня материала 
возненавидела собственное 
тело из-за безответной любви. 
Во время режима самоизоля-
ции, введенного из-за пандемии 
коронавируса, девушка про-
плакала несколько дней подряд, 
после чего приняла решение 
изменить свой рацион.

В 2020 году ВВС США перехватили у 
берегов Аляски самое большое число рос-
сийских военных самолетов после холод-
ной войны, заявил замначальника штаба 
ВВС Клинтон Хиноут.

Речь идет не просто о соперничестве, 
а о соревновании в военной сфере, зая-
вил заместитель начальника штаба ВВС 
Клинтон Хиноут на мероприятии по вопро-
сам безопасности в Арктике, которое было 
организовано Международным центром 
Вудро Вильсона.

В связи с ростом подобной активности 
американские ВВС фокусируются на Арктике 
и принимают меры для модернизации своей 
стратегии, направленной на сохранение при-
сутствия в регионе, сотрудничество с союз-
никами и партнерами и при необходимо-
сти на возможность соперничества, отметил 
далее Хиноут.

Подобные эпизоды происходили за 
последние годы неоднократно

В последние годы вооруженные силы США 
и Канады неоднократно сообщали о перехвате 
российских военных самолетов близ Аляски. В 
частности, один из эпизодов произошел в мар-
те 2020 года, когда истребители Королевских 
военно-воздушных сил Канады и ВВС США 
перехватили два российских дальних противо-
лодочных самолета Ту-142.

Российские самолеты оказались в 
опознавательной зоне ПВО Аляски и 
находились в ней примерно четыре часа. 
Истребители ВВС Канады и США сопро-
вождали их все это время. Ту-142 прибли-
зились к побережью Аляски на расстояние 
около 90 км, но оставались в международ-
ном воздушном пространстве над морем 
Бофорта и не вторгались в воздушное про-
странство США или Канады.

НУ И НУСЛЫШАЛИ

Власти городов Сянъян и Хуанган в цен-
тральной китайской провинции Хубэй 
поручили правоохранительным органам, 
ответственным за борьбу с порнографией 
и незаконными публикациями, пресекать 
нелегальное репетиторство.

Правительство Китая начало кампа-
нию по прекращению платных внешколь-
ных репетиторских услуг. Мера была при-
нята из-за огромных образовательных 
расходов китайских семей. Власти наде-
ются, что, сократив траты на образование, 
китайцы начнут заводить больше детей. 
Это должно стать частью политики повы-
шения рождаемости, чтобы повысить чис-
ло трудоспособных граждан.

Местные администрации уже испол-
няют решение Пекина о запрете частных 
уроков, приравняв их к мелким пре-
ступлениям. Однако некоторые жители 
страны, опрошенные газетой, все равно 
собираются тайком нанимать репетито-
ров, даже если их услуги будут стоить 
в десятки раз дороже. Высокая конку-

ренция на вступительных экзаменах в 
среднюю школу и колледж вынуждает 
семьи платить за дополнительные заня-
тия. «Если другие будут нанимать част-
ных репетиторов, мы, вероятно, сделаем 
то же самое», – заявила жительница 
западного города Чэнду.

Китайские СМИ уже освещают появ-
ление черного рынка образовательных 
услуг. В городе Хуаншань полиция аресто-
вала сотрудников репетиторского центра. 
Местная пресса сообщила о рейде так 
же, как описывает преследования про-
ституции и подпольных казино, которые в 
Китае вне закона.

Больше всего от нового закона стра-
дают частные учебные заведения, потому 
что формально они работают именно с 
репетиторами. При этом сами преподава-
тели считают, что новый запрет не убьет 
их карьеру. «Пока существуют вступи-
тельные экзамены в колледж, [репетито-
ры] всегда могут зарабатывать деньги», 
– сказали педагоги.

Ранее власти Китая предложил ком-
паниям, работающим в сфере дополни-
тельного школьного образования, стать 
некоммерческими организациями. Это 
лишь часть мер, которые могут разгро-
мить 100-миллиардную высокотехноло-
гичную индустрию образования в стране. 
Согласно преобразованиям, компаниям 
больше не позволят привлекать капитал и 
выходить на биржу.
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ДА ЎВАГСАЛ ДАРНАСЦ

Беларускія студэнты могуць 
атрымаць стыпендыю для вучобы  

ў Кіева-Магілянскай акадэміі

Міхаіл Валовіч – змагар  
за незалежнасць роднага краю

Варыянт брытанскага каранавірусу:  
што мы ведаем пра яго?

Кардыястымулятар,  
які можа растварацца ў целе
эхналог я можа дапамагчы тым пацыентам, як м не трэба 

пастаянная дапамога  рэгуляванн  працы сэрца.

 Падводзяць коні…
 ветэрынары


– Ганначка, дачушка, 

чаго ты плачаш? Табе што, 
твой Ігнат здраджвае?

– Калі б толькі 
Ігнат!..


– Сынок, дзе ты 

марыш працаваць?
– Я мару працаваць?! 

Мама, што ты такое 
кажаш?!


– Яўген, прыкрый 

фортку. На дварэ 
холадна.

– А што, калі я пры-
крыю фортку, на дварэ 
стане цяплей?..

Беларускія студэнты, якіх выключылі 
з вышэйшых навучальных устаноў 
Беларусі за ўдзел у акцыях пратэсту, 
могуць атрымаць стыпендыю 
міжнароднага фонду «Адраджэнне» на 
навучанне паводле трох адукацыйных 
праграм у адным з найбольш 
прэстыжных універсітэтаў Украіны – 
Кіева-Магілянскай акадэміі.

Як паведамілі ва ўніверсітэце, гэтую 
ініцыятыву Кіева-Магілянская акадэмія 
рэалізуе ў партнёрстве з міжнародным 
фондам «Адраджэнне» і беларускай 
арганізацыяй ва Украіне Free Belarus 
Center.

Студэнты могуць далучыцца да зме-
шанага вочна-завочнага фармату наву-
чання ў якасці слухачоў у трох прагра-
мах:

• міні-спецыялізацыі (пасля 10 месяцаў 
навучання выдаецца сертыфікат),

• вывучэнне курсу «Украінская мова ў 
кантэксце» (4 месяцы навучання),

• выбар дысцыплін паводле ўласных 
прыярытэтаў цягам двух ці аднаго 
семестраў (навучанне ад 4 да 10 месяцаў).

Заяўкі ад беларускіх студэнтаў будуць 
прымаць да 27 жніўня, а падвядзенне 
вынікаў на атрыманне стыпендыяльнай 
падтрымкі адбудзецца 30–31 жніўня.

У лістападзе 2020 года нацыянальны 
ўніверсітэт «Кіева-Магілянская акадэмія» 
распрацаваў спецыяльную праграму 
навучання для беларускіх студэнтаў, 

выключаных з вышэйшых навучальных 
установаў у Беларусі за сваю актыўнасць.

У прыватнасці, беларускім студэнтам 
прапанавалі праграму паступлення на 
першы курс і працяг навучання з другога 
курса паводле бакалаўрскіх і магістарскіх 
праграм той жа вартасці, што і для 
ўкраінскіх студэнтаў.

У верасні 2020 году выкладчыкі, 
студэнты, супрацоўнікі і выпускнікі 
Кіева-Магілянскай акадэміі заявілі пра 
салідарнасць з грамадзянамі Беларусі, 
якія выйшлі на мірныя акцыі пратэсту 
супраць фальсіфікацый на выбарах. 
Асобна яны выказалі падтрымку 
студэнтам, якіх пачалі пераследаваць 
нават ва ўніверсітэтах.

«Мы, магілянцы, былі сярод 
ініцыятараў і актыўных удзельнікаў 
Аранжавай рэвалюцыі і Рэвалюцыі 
годнасці. Мы ведаем, што кожны чала-
век мае права на свабоду і годнасць. Мы 
перакананы, што кожны чалавек мае пра-
ва абараняць і абараняцца, калі гэтыя 
асноўныя прынцыпы парушаюцца», – 
адзначалася ў заяве.

Кіева-Магілянская акадэмія мае 
400-гадовую гісторыю і цяпер ужо ста-
тус нацыянальнага ўніверсітэта. Званне 
ганаровага доктара гэтай установы мае 
Святлана Алексіевіч, выбітная беларуская 
пісьменьніца, лаўрэат Нобелеўскай прэміі 
ў галіне літаратуры 2015 года.

Алена Л ТВ АВА.

БУДЗ Ц  ЗДАРОВЫ

АМЯЦ

 Першы ў свеце кардыястымулятар быў 
імплантаваны пацыенту ў 1958 годзе, і з таго 
часу мільёны людзей атрымалі дапамогу ад 
гэтых механізмаў. Але не ўсім пацыентам 
трэба пастаянна карыстацца кардыястыму-
лятарам. Некаторым патрэбная дапамога 
механізма толькі на працягу некалькіх дзён 
ці тыдняў – напрыклад, пасля аперацыі на 
адкрытым сэрцы.

У наш час ужо існуюць кардыястымулята-
ры, якія можна выкарыстоўваць часова, але іх 
праца недасканалая. Разам з элементамі сты-
мулятара ў арганізм можна занесці інфекцыю, 
а знешнія сістэмы механізма могуць выпад-
кова змясціцца. Калі ж стымулятар будуць 
прыбіраць, гэта можа пашкодзіць сардэчную 
тканку, піша Guardian.

Цяпер, як сцвярджаюць даследчыкі, яны 
стварылі безакумулятарны кардыястыму-
лятар, які можна імплантаваць проста на 
паверхню сэрца. Калі ж арганізму больш не 
будзе патрэбная дапамога механізма, цела 
можа проста яго перапрацаваць. Стымулятар 
каштуе прыкладна 100 долараў, ён працуе без 
правадоў, яго можна праграміраваць і кан-
траляваць звонку цела.

Рэвалюцыйны кардыястымулятар 
прыдумалі навукоўцы з Паўночна-Заходняга 
ўніверсітэта ў амерыканскім штаце Ілінойс. 
Яны стварылі гэты гібкі дэвайс, які важыць 
менш за паўграма, з матэрыялаў накшталт 
магнію, вальфраму, крэмнію і палімеру пад 
назвай ПЛГА. Усе яны сумяшчальныя з 
тканкамі цела, але пры гэтым прымаюць 
удзел у хімічных рэакцыях, якія дазваляюць 
гэтым матэрыялам з цягам часу растварац-
ца і паглынацца целам.

Кардыястымулятар забяспечваец-
ца энергіяй з дапамогай бесправадной 
тэхналогіі. Вось як гэта працуе: энергія 
на высокай частаце адсылаецца на пры-
ёмны элемент унутры стымулятара. Там 
яна канвертуецца ў электрычны ток, які 
выкарыстоўваецца, каб рэгуляваць працу 
сэрца. Падобная тэхналогія ўжо існуе – такім 
чынам, напрыклад, адбываецца бесправад-
ная зарадка смартфонаў і электрычных зуб-
ных шчотак.

Нядаўна ідэнтыфікаваны ў 
Вялікабрытаніі новы варыянт віруса SARS-
CoV-2 аказаўся больш заразным, чым раней-
шыя. The New York Times сабрала тое, што 
на сёння ведаюць навукоўцы.

Ці з’яўляецца брытанскі варыянт свайго 
роду новым супервірусам? Не. Гэта ўсяго 
толькі адна разнавіднасць сярод многіх, 
якія ўзніклі, калі каранавірус SARS-CoV-2 
распаўсюдзіўся па ўсім свеце. Мутацыі 
ўзнікаюць па меры рэплікацыі віруса, і гэты 
варыянт, вядомы як B.1.1.7, набыў свой улас-
ны адметны набор іх.

Што ў гэтым незвычайнага? Гэты вары-
янт прыцягнуў увагу даследчыкаў у снежні, 

калі стаў часцей выяўляцца ва ўзорах у 
некаторых частках паўднёвай Англіі. Але 
аказалася, што некаторыя з гэтых аналізаў 
адабралі ў хворых яшчэ ў верасні.

Калі навукоўцы ўважліва вывучылі 
геном новага штаму, яны былі ўражаны 
адносна вялікай колькасцю мутацый 
– усяго іх 23. Большасць мутацый, якія 
ўзнікаюць у каранавірусе, альбо шкодныя 
для віруса, альбо тым ці іншым чынам 
не дзейнічаюць. Але некаторыя мутацыі 
ў B.1.1.7 выглядалі так, як быццам яны 
патэнцыйна могуць паўплываць на 
распаўсюджванне віруса.

Ці сапраўды ён больш заразны? Падобна, 

так. У ходзе папярэдняй працы даследчыкі 
з Вялікабрытаніі выявілі, што вірус хут-
ка распаўсюджваецца ў некаторых част-
ках паўднёвай Англіі, выцясняючы іншыя 
варыянты, якія цыркулявалі там на працягу 
некалькіх месяцаў.

Тым не менш, рост распаўсюджанасці 
адной лініі віруса не з’яўляецца дока-
зам таго, што ён пашыраецца хутчэй за 
іншыя. Проста дзякуючы поспеху ён мог 
атрымаць больш шырокае распаўсюджанне. 
Напрыклад, новы варыянт можа пачацца ў 
цэнтры шматлюднага гораду, дзе перадача 
лёгкая, што дазваляе ствараць больш копій 
самога сябе.

Навукоўцы здагадаліся, адкуль бяруцца  
новыя варыянты каранавірусу

Як піша амерыканская газета The New 
York Times, новыя варыянты вірусаў, вера-
годна, развіваюцца ў людзей са слабай 
імуннай сістэмай.

Паводле газеты, з’яўляецца ўсё больш 
дадзеных аб тым, што людзі з ракам і іншымі 
захворваннямі, якія аслабляюць імунную 
сістэму, могуць быць інкубатарамі мутант-
ных вірусаў.

Варыянт каранавірусу, выяўлены ў 
Вялікабрытаніі ў канцы мінулага года, 
шакаваў медыкаў шмат з якіх прычын. 
Гэта адбылося ў той момант, калі вакцы-

ны дазволілі нарэшце ўбачыць блізкі канец 
пандэміі. І раптам з’явілася пагроза, якая 
можа развеяць гэтыя надзеі.

Брытанскі варыянт аказаўся знач-
на больш заразным, чым папярэднія. Гэта 
прывяло да хуткага павелічэння колькасці 
шпіталізацый. Але для навукоўцаў самым 
дзіўным стала тое, што ў брытанскім вары-
янце сабралася вялікая колькасць мутацый, 
для якіх у іншых умовах віруса спатрэбілася 
б вельмі шмат часу.

Звычайна каранавірус набывае мутацыі 
павольна, але стабільна – прыкладна дзве ў 

месяц. Брытанскі ж варыянт, названы B.1.1.7, 
набыў 23 мутацыі, якіх не было ў вірусе, 
упершыню ідэнтыфікаваным у Кітаі. 17 з 
гэтых мутацый узніклі адразу пасля таго, як 
брытанскі варыянт адышоў ад свайго апош-
няга продка.

Эксперты кажуць, што ёсць толькі адна 
добрая гіпотэза пра тое, як гэта адбылося: 
у нейкі момант вірус павінен быў заразіць 
некага са слабай імуннай сістэмай, што 
дазволіла яму адаптавацца і развівацца на 
працягу некалькіх месяцаў унутры таго 
чалавека, перш чым перадацца іншым.

2 жніўня 1833 года быў пакараны 
смерцю праз павешанне Міхал Валовіч, 
удзельнік вызваленчага паўстання 1831 
года, камандзір партызанскага аддзела ў 
1833 годзе.

Заняты радыёпраграмаю «Імёны 
Свабоды», я мусіў на нейкі час адкласці 
пачатую аповесць пра Міхала Валовіча, 
у вобраз якога ўжыўся ажно да таго, 
што сніў сябе інсургентам з ягонага 
паўстанцкага аддзела.

У жніўні 1833 года ў Санкт-Пецярбург 
прыйшла дэпеша з паведамленнем, што ў 
Горадні «со всей возможной торжествен-
ностью и при большом стечении народа» 
пакараны смерцю на шыбеніцы асабліва 
небяспечны злачынца.

Цела павешанага ўначы таемна 
перавезлі ў закінуты вапнавы кар’ер і 
закапалі, каб магіла паўстанца не стала-
ся месцам патрыятычных маніфестацый. 
Небяспечным злачынцам быў ён, Валовіч.

Выхаванец Віленскага ўнівэрсітэта, 
блізкі сябра філаматаў і філарэтаў, у 1831-
м Міхал разам з лепшымі людзьмі краю 
ўзяў у рукі зброю. Расійскі ўрад кінуў 
супраць паўстанцаў 150 тысяч рэгуляр-
нага войска...

Шмат каму з былых інсургентаў даў 
прыстанак Парыж. Там Валовіч стаў 
сябрам патрыятычнага Таварыства 
літоўскіх і рускіх земляў. Яго ўдзельнікі 
лічылі, што паўстанне скончылася 
паразай, бо не мела «чалавекалюбнай 
мэты».

Міхал з сябрамі ўступіў у шэрагі 
тайнага Інтэрнацыянала карбанарыяў, 

які рыхтаваўся ў 1833-м распачаць усе-
агульны выступ супраць еўрапейскіх 
манархаў.

Лозунгамі будучага паўстання на 
беларускіх землях былі: канстытуцыя, 
надзяленне сялян зямлёй, роўнасць 
палітычных правоў. Валовіча, які належаў 
да прыхільнікаў абвяшчэння Літвы-
Беларусі дэмакратычнай рэспублікай, 
зацвердзілі паўстанцкім начальнікам 
Слонімска-Наваградскай акругі.

Пакінуўшы спакойнае жыццё ў 
Парыжы, ён праз два тыдні нелегальна 
дабраўся да роднай Слонімшчыны. Базаю 
створанага ім партызанскага аддзела 
зрабілася закінутая смалакурня ў адным з 
бацькавых фальваркаў.

У Слонімскі павет улады сцягнулі 
супраць дзясятка «бунтаўнікоў» болей за 
тысячу карнікаў...

Дакументы сведчаць, што пры 
затрыманні Міхал Валовіч параніў 
кінжалам двух чалавек, а затым спрабаваў 
забіць сябе. На допытах нікога з 
паплечнікаў не назваў.

Сучасныя даследчыкі (асабліва 
шмат для ўшанавання памяці Валовіча 
зрабіў гродзенскі краязнаўца Аляксандр 
Талерчык) здолелі дакладна вызначыць 
месца, дзе Валовіч апошні раз бачыў неба. 
Гэты куток знаходзіцца ў Гродна паміж 
вуліцамі Лідскай і Белуша, Парахавым 
завулкам і праспектам Касманаўтаў.

Калі-небудзь там абавязкова з’явіцца 
помнік.

А ў Парэччы памяць паўстанца штогод 
ушаноўваюць каля мемарыяльнага крыжа 
недалёка ад месца, дзе калісьці Валовічы 
збудавалі уніяцкую царкву.

ла і ер АРЛО  н  ва .

а ан  Мі ал Вал ві   
і Ар р авіша ал  ш ені . 
рав ра М. і.

Р БУСУСМ Н Ц СЯ

Беларускі спартсмен Аляксандр 
Зелянко і яго конь па мянушцы 
Карла Грандэ пасля трох этапаў 
алімпійскай праграмы, заняўшы 
44 радок, зняліся са спаборніцтваў. 
Паводле інфармацыі Міністэрства 
спорту і турызму Беларусі, адбылося 
гэта з-за таго, што ў каня пачаліся 
праблемы са здароўем.

Аналагічная сітуацыя тыдзень таму 
была са спартсменам Аляксандрам 
Фаміновым і канём Марціні.

Можаце ўявіць, якія фінансавыя 
сродкі былі расходаваны на дастаўку 
“конных экіпажаў” у Японію. І вось 
вынік… Ці не вінаваты ва ўсім гэтым 
беларускія ветэрынары?

Мара  К Р Е .

Ал ан р ел н  
і  н  па н ш  

Карла ран .
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За последние пару недель о семье 
Тепляковых, кажется, узнали все. Родители 
сознательно отказались от посещения шко-
лы и занимаются с семью детьми сами. В 
результате старшая дочь, восьмилетняя 
Алиса, сдала программу ЕГЭ и собирается 
поступать на психфак Московского государ-
ственного университетаГУ. Ее семилетний 
брат Хеймдалль сдал ОГЭ. Как они видят 
свое будущее, зачем первоклассникам про-
грамма старшей школы и что дают такие 
стремительно накопленные знания?

Договориться о встрече с семьей 
Тепляковых было не так-то просто. Евгений, 
Наталья и их семеро детей живут в одноком-
натной квартире в Зюзино и принимать гостей 
не имеют возможности. Встречу мне назначи-
ли в районной библиотеке. 

В Москве плюс 35, но в библиотеке про-
хладно. Семья опаздывает уже на час. «Стоим 
на солнцепеке, ждем автобуса, а он не едет!» 
– извиняется по телефону Евгений, а я тем 
временем болтаю с библиотекарем.

– Вы журналистка, Тепляковых ждете? Они 
у нас часто берут книги, дети много читают. Я 
только не понимаю, зачем в восемь лет сдавать 
ЕГЭ. Ребенок есть ребенок.

«У детства нет определения»
Наконец огромная семья вваливается в 

библиотеку – и в помещении сразу становится 
хлопотливо, многолюдно и весело. Евгений 
– мужчина огромного роста и богатырского 
телосложения, с густой светло-рыжей шевелю-
рой и длиннейшей бородой, которую невольно 
хочется заплести в косичку. Рогатый шлем ему 
тоже был бы к лицу. Когда я говорю Евгению, 
что он похож на викинга, он нисколько не удив-
ляется: «Якобы мы ведем свой род от Рюрика, 
но это семейная байка». Дети Тепляковы – 
красивые блондины и блондинки, с тонкими 
чертами лица. Длинноволосые, похожие друг 
на друга как две капли воды старшие погодки 
– Алиса и Хеймдалль – деловито расставляют 
фигуры на шахматной доске. 

– Вы близнецы? – спрашиваю. 
– Нет, и вообще, я мальчик, – отвечает 

Хеймдалль.
Алиса сообщает, что хочет почитать 

«Алису».
– В стране чудес? – уточняю я.
– Нет, Алису Селезневу, это Кир Булычев, – 

отвечает за дочь Евгений. 
Сразу видно, что он в курсе всех детских 

интересов и увлечений. В библиотеке ведет 
себя по-хозяйски, знает, где что лежит, чем кто 
из детей сейчас будет заниматься, кто будет 
рисовать, а кто читать «Незнайку». Он пол-
ностью включен в образовательный и педа-
гогический процесс. Рядом с Евгением его 
миниатюрная жена Наталья кажется совсем 
хрупкой, молчаливой и немного усталой. На 
груди у нее слинг с младшим Тепляковым, 
которому всего месяц. Мы вчетвером идем 
в соседний зал, поближе к кондиционеру, а 
шумная ватага временно оказывается предо-
ставлена сама себе – младшие под присмотром 
старших. Правда, самый резвый из малышей 
тоже вскоре присоединяется к нам, родители 
не решаются оставить его без взрослых. В руке 
у мальчика игрушечная электрическая лошад-
ка, которая периодически ржет.

Я решаю не терять времени и зайти с козы-
рей.

– У каждого человека есть заложенные в 
него природой темпы освоения мира. Зачем 
ребенку в восемь лет изучать программу стар-
шей школы?

– Мы ничего не знаем об этих темпах, и 
вообще, детство – понятие социальное, – лег-
ко парирует Евгений. – У крестьян, которые с 

трех лет помогали родителям, – одно, у дворян 
с их гувернерами – другое.

В нашей культуре детство – это детский 
сад, потом школа. Мы не задаемся вопросом, 
чем там дети занимаются, зачем они туда 
ходят.

Такое детство – порождение современного 
общества, и в очень большой степени оно обу-
словлено тем, что женщина уходит на работу…

– Вы уходите на работу? – тут же поворачи-
ваюсь я к Наталье. 

Похоже, вопрос застал ее врасплох.
– Вы знаете, я боюсь, что сейчас…
– А в принципе?
– Я – начальник отдела в банке, но с тех 

пор, как родился малыш, постоянно занима-
юсь детьми. У меня все время есть ребенок 
меньше полутора лет.

– Это абсолютно официальная форма, она 
находится в отпуске по уходу за детьми, – 
вставляет Евгений.

– Вам не хочется на работу? – продолжаю 
я, обращаясь к Наталье. – Ну, так, для разно-
образия.  

– Если я не буду заниматься своими деть-
ми, то кто будет заниматься моими детьми? 
– Наталья наконец овладевает ситуацией, 
начиная, как и ее муж, риторически отвечать 
вопросом на вопрос. – Я бы с удовольствием 
пошла не в банковскую сферу, а в педагогику. 
Я бы, может быть, и занималась развитием 
большого количества детей, но тогда мои соб-

ственные дети остались бы без присмотра. 
– То есть детство – это когда мама сидит с 

детьми?
– У детства вообще нет определения, – 

отрезает Евгений. 

Долой Толстого
– Ты не договорил про дворян, – напоми-

нает Наталья мужу (она явно знает сценарий 
заранее). – У дворян детство до 20–22 лет.

– Да-да, вспомните «Недоросля» 
Фонвизина, – подхватывает Тепляков.

И тут я произношу роковое:
– Давайте вспомним Толстого. Петя Ростов 

в 16 лет уходит на войну и погибает. Такое вот 
детство.

– А давайте не будем читать Толстого! 
Он не считал людьми крестьян, он не считал 
людьми рабочих. Где у него в «Войне и мире» 
и в «Анне Карениной» описан характер кре-
стьянина? Где?

– Примерно везде, – говорю я, озадачен-
ная столь неожиданным напором. – Платон 
Каратаев и далее повсюду.

– Платон Каратаев – и всё! А так-то он опи-
сывал страдания графов и князей, потому что 
сам был дворянских кровей.

Позже я прочла пост в ЖЖ (2014 год), где 
Тепляков под ником who-stole-tarts писал, что 
вся литературная программа в школе – фик-
ция, противоречит СанПиНам и реальным 

возможностям детей. «Школьники не чита-
ют и не понимают “Войну и мир”, не нужно 
лицемерить», – писал Тепляков. То, что его 
дочь собралась на психфак, никак, похоже, не 
поменяло его позицию. Видимо, психологу не 
нужна русская классика.

– Разве Алиса не должна освоить школь-
ную программу по литературе и прочесть, 
например, «Преступление и наказание»?

– Не должна, – твердо говорит Наталья.
– Она все это читала в кратком изложении, 

– отмахивается Евгений. – Давайте скажем 
другое. Алиса читает по 200 страниц в день, 
но есть литература, до которой она объектив-
но не доросла. Даже подростки не доросли до 
«Преступления и наказания». Хорошо еще, что 
«Ямы» Куприна нет в школьной программе. 

Но и «Капитанская дочка» должна быть 
отцензурована. Там сцены насилия. Мы, кста-
ти, вообще за цензуру для детей и для взрос-
лых.

Так не должна, не доросла или читала в 
изложении?

Этот вопрос я задать не успеваю. Евгений 
несется во весь опор, сыпет именами писате-
лей так, что слова не вставишь:

– Почему вас волнует Толстой, а не 
Владимир Короткевич, Янка Купала, Василь 
Быков? Почему не изучают писателей Великой 
Отечественной? Айтматова почему не изуча-
ют? Плохой писатель? А Солженицын хоро-
ший? Да? А по-моему, чудовищный!

«В школе навешивают ярлыки»
Разделавшись с литературой, переходим к 

математике.
– Школьная математика – ничего слож-

ного, по крайней мере до седьмого и даже до 
восьмого класса. Сначала – сложение, умно-
жение, базовые арифметические операции, 
числа, скобки. Пятый-шестой класс – дроби, 
десятичные и простые. Показываете ребенку, 
что вы нарезали конфету, тортик или апель-
син, – получились части. Каждая часть – это 
дробь. Части меньше, чем целое. Мы их можем 
складывать, можем есть, можем вычитать. 
Можем собирать из этих кусочков апельсин, 
будет получаться больше, чем один, можно 
выделить целую часть. Вы это объясняете, 
переводя на язык ребенка. 

– Но потом-то посложнее.
– Главное – прививать интерес к чте-

нию. Подбирать книжки под ребенка. У нас 
есть очень классные книжки, о которых поч-
ти никто не слышал, шикарные, удивитель-
ные. Это «Приключения Нулика», «Нулик-
мореход», «Магистр Рассеянных Наук», «Алиса 
в стране математики», «Что такое математика», 
«Взламываем математику». По физике есть 
книга «Этот правый, левый мир». Есть еще 
«Математика для психологов» – замечательная. 
Банальный пример: что такое матрица? Это ква-
дратик из чисел, или вытянутый прямоугольник 
из чисел, вот у него строчки, есть столбики, его 
можно умножать, его можно делить. Берете, 
умножаете строку на столбец, записываете. 
Зачем это нужно? Например, когда берете век-
тор, вы его поворачиваете, удлиняете. Вы, может 
быть, не очень понимаете, как это делается в 
цифрах, но вы понимаете идею…

– Нет, извините, не понимаю. По математи-
ке у меня всегда было «два».

– А знаете почему? Потому что на вас наве-
сили ярлык: «Маша неспособная к матема-
тике». Это самое страшное, что происходит в 
школе. За один и тот же ответ Маше поставят 
«четыре», а Кате – «пять».

– Вы из-за этого перевели детей на домаш-
нее обучение? В каком-то интервью вы гово-
рили про буллинг, может быть, дело в этом?

– Возьмите любой коллектив, любую школу, 
любой класс и посмотрите на реальные вза-
имоотношения в нем. Всегда есть лидеры. И 
есть отличники. Это обычно не пересекающие-
ся группы. Первые могут не любить вторых. В 
некоторых школах в девяностых могли и в глаз 
дать за то, что ты на «пять» учишься. Почему ты 
отличник? Что, сильно умный? Многие дети не 
получали пятерки, чтобы проблем не было. 

«Девочка, ты в первый класс?»
– Сейчас есть школы, которые работают с 

талантливыми детьми. Почему не туда?
– В таких школах нет кооперации. Там 

каждый нацелен на то, что он самый лучший. 
– Разве Алиса не самая лучшая?
– Алиса просто ребенок. Это в последнюю 

неделю ею заинтересовались журналисты, а 
до этого нас в упор видеть не хотели. В четы-
ре, почти в пять лет мы пришли в ЦПМПК 
(Центральная психолого-медико-педагогиче-
ская комиссия. – Примеч. ред.), нам написали: 
«Счет в пределах десяти, развитие по воз-
расту. Рекомендована группа детского сада». 
Мы говорим: «Что вы делаете? Ребенок счи-
тает туда-обратно до ста на трех языках». 
Приходим в МЦКО (Московский центр каче-
ства образования. – Примеч. ред.) сдавать 
аттестацию за девятый класс, нам говорят: 
«Девочка, ты же в первый класс? Вы дверью 
ошиблись», – говорит Евгений Тепляков.

Людей из Центра контроля образования, 
как и тех, кто отвечал на письмо четырехлет-
ней Алисы Путину, где она просила принять 
ее в первый класс, можно понять. Ну, не было 
еще такого, чтобы первоклашки сдавали тесты 
ЕГЭ! Из колыбели – в школу, из первого клас-
са – в десятый, из «Приключений Нулика» – и 
на психфак. Систему от такого клинит, да и 
меня тоже. Просто непонятно, как могут двое 
родителей, у которых семь детей и нет помощ-
ников, наладить учебный процесс. Каким 
вообще должно быть домашнее расписание?

– Что вы, какое расписание! – смеется 
Евгений. – С маленькими детьми все непред-
сказуемо. Кто-то заплакал, у кого-то животик 
заболел – и все разваливается.

Мы примерно представляем себе, что хотим, 
куда идем, и стараемся уложиться в те свобод-
ные временные отрезки, которые у нас есть.

В среднем получается три-четыре часа в 
день. Четверть этого времени, а может быть, 
треть, а если скоро экзамен, то две трети вре-
мени отданы чтению учебной и научно-попу-
лярной литературы. А там уже начинается 
наша работа – понять, что ребенок не понял, 
почему и как объяснить. 

(Окончание на 8-й стр.)

Н СТАНДАРТ

«Никто не знает, 
  что такое детство…»

 епляковых  детей, и читать они учатся чуть ли не раньше, чем ходить  тец семейства, кстати, родился в еларуси

Ев ени  и а ал

п рн  и  пи а  .  и  а  е ие ре л а



. .88 3 ÆÍI¡Íß 2021 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П . .88 23 ÑÀÊÀÂIÊÀ 2021 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

А-ЗА ГУЛ Н Й

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖАВАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

Л в н ЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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Пакол к  ў р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ўступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш а ну  ў р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр жаўнай р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед ан не аб 
дзяр жаўнай р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на ў друкарн  дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  « еларуск  ом друку». П 02330 10  ад 30.0 .200 . 220013  нск  пр т Незалежнасц  9 1. Падпiса
на ў друк 1 .05.2020 у 1 .00. б м  друк. ар ку шы. ы раж  21 11 кз. а каз  152 .63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

а пі н  ін

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

А ра  р а   М н  в л. н ел а  а. 
р на  л. а   . 

Р ла н  а ел  .
.  

. .  

ША МАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Ва і  ЫЛКО.

З  РШЫ   ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

 м нулыя выхадныя 
славутай беларускай 
г мнастцы спо н лася 

 гадо .

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладз м р Н В :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
ало ны трэнер зборнай еларус  па веславанн  на байдарках  каноэ распав  

«Народнай Вол » пра тое, чаму «с ння не варта апускаць рук ».

УТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыл ся матчы 9 га тура чэмп янату еларус  

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Але  ВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
аханне, любо  да еларус , да мац , да роднай мовы 

 вершах народнага паэта еларус  Рыгора арадул на.
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Ізноў гульня…
эмп янат еларус  па хаке  на траве працягнецца  чэрвен .
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Пакол к  ў р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ўступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш а ну  ў р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр жаўнай р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед ан не аб 
дзяр жаўнай р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на  ў друкарн  дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
« еларуск  ом друку». П 93 10  ад 30.0 .200 .  Пр т Незалежнасц  9 1  220013  г. нск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 1 .00. б м  друк. ар ку шы. ы раж  22 0 0 кз. а каз  250 .

ИЗ РВЫ  УСТ ДУ ОЎНА
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр П К

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

рацяг. ачатак у  .
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
нскае хакейнае ынама  дасягнула дамо ленасц  аб падп санн  кантракта з канадск м хаке стам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

ладшего сына ирона известная белорусская актриса родила очень быстро. а полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями  на роды не было даже намека

Влад м р П Н В:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

изнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре едведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Але  ВЫ .
Фото: tribuna.com.

Л Г ЯН РЫ

АСТНАЯ ЖИЗН

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Але  В ТЛА Ч.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
сть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадн  футбольныя спецыял сты  прадста н к   гадал : ц  дапрацуе беларуск  трэнер у армейскай камандзе да канца сезона

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Але  В ТЛА Ч.

Ц КАВА

ОЛ ЗНО ЗНАТ ГРОМКО  Д ЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
еньги из яли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Пакол к  ў р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права 
ўступац  у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш а ну  ў р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  
дру ка вац ца ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр жаўнай р г стра цы  
сродку масавай н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  
па с вед ан не аб дзяр жаўнай р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. .

  
  

Мядовы карагод

Па гарызанталі: 1. У адзенні не плывец, у кажуху не … 
(прык.). 6. На першы … і жабрак мядку пакаштуе (прык.); Мядовы 
…, Мядовік, Макавей адзначалі 14-га жніўня. 9. Мядовы … . 
Пашыраная частка стрававода ў пчол. 10. Добра мядзведзя ў … 
дражніць (прык.). 11. Заплаканы … і пчолы джаляць (прык.). 13. 
Адвага або мёд п’е, або … трэ (прык.). 17. Музыкант (разм.). 18. 
Любіш мёд – перанасі і пчалінае … (прык.). 19. Тое, што і бусел; 
з сярэдзіны жніўня пачынаецца адлёт гэтых птушак у вырай. 20. 
Буйная прамысловая рыба. 22. “Мая … фарсіла, // Губкі мёдам 
мазала. // Ды сама ка мне хадзіла, // Пад вароты лазіла” . Прыпеўка. 
25. Нізкі жаночы або дзіцячы голас. 26. Дзе мёд, там і … (прык.). 27. 
… ў гамонцы , як салодкі мёд у гаршку (прык.). 28. … зерне пуды 
прыносіць (прык.). 29. “Што ты, міленькі, фарсіш , // Я цалую, а ты 
спіш. // Твае губкі, як мядок, // Сам халодны, як … “. Прыпеўка. 

Па вертыкалі: 2. У мядзведзя … песень, і ўсе пра мёд (прык.). 
3. З мёдам і … праглынеш (прык.). 4. Нашто … , калі ў сям’і лад 
(прык.). 5. Не той друг, што мёдам мажа, а той, хто праўду ў … 
кажа (прык.). 7. Слова – як мёд, а … – як воцат (прык.). 8. “Ой, … 
мае, // Чатыры аборкі ! // Быў мядовы мой жаніх, // А мужык стаў 
горкі “. Прыпеўка. 12. У жніўні і … піва варыць (прык.). 14. “Пчолкі 
мёд нясуць да сот , // … есць ды есць той мёд”. З верша Я. Купалы 
“Бай”. 15. Абраз. 16. Адказнасць. 19. “Была б у Мішкі … , // То цёк 
бы мёд па барадзе”. З верша “Мядзведзь на пасецы” В. Гардзея, яко-
му на яблычны Спас (19-га жніўня), спаўняецца 75 год. 21. На благі 
жывоцік і мёд не ідзе ў … (прык.). 22. “Легенду – кветку – Іван – ды 
– … – // Калыша вецер”. З верша М. Танка “Іван – ды – … “. 23. … 
да Евы заляцаўся, а ўсе вінаватыя (прык..). 24. Цвёрды мінерал. 26. 
Цярпі гора – пі … (прык.). 

Адказы на крыжаванку: 
Па гарызанталі: 1. Касец. 6. Спас. 9. Валлячок. 10. Акно. 11. Твар. 

13. Кайданы. 17. Ігрок. 18. Джала. 19. Бацян. 20. Асетр. 22. Мілачка. 
25. Альт. 26. Мухі. 27. Прыказка. 28. Адно. 29. Лядок. 

Па вертыкалі: 2. Сто. 3. Цвік. 4. Клад. 5. Вочы. 7. Справа. 8. 
Лапці. 12. Верабей. 14. Труцень. 15. Ікона. 16. Адказ. 19. Барада. 21. 
Роцік. 22. Мар’я. 23. Адам. 24. Апал. 26. Мёд. 

ла  Л в н ЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

КРЫЖАВАНКА

Дзе і колькі жыве вірус 
COVID-19

Каранавірус можа жыць да пяці сутак на некаторых матэрыялах, у 
тым ліку на пластыкавых і сталёвых паверхнях:

• У паветры – да паўгадзіны
• Алюміній – 2–8 гадзін
• Хірургічныя пальчаткі – 8 гадзін
• Сталь – 48 гадзін
• Дрэва – 4 дні
• Шкло – 4 дні
• Папера – 4–5 дзён
• Пластык – 5 дзён

Каму найбольш пагражае 
COVID-19?

У ЗША значна больш мужчын, чым жанчыны, памерлі або 
перанеслі COVID-19 у цяжкай форме. Гэтая тэндэнцыя назіраецца 
практычна ў кожнай краіне, пачынаючы з самых першых дадзеных у 
Кітаі.

Дзеці значна лепш пераносяць захворванне COVID-19, чым 
дарослыя. Шматлікія даследаванні паказалі вельмі нізкую смярот-
насць сярод заражаных дзяцей і паступовы рост смяротнасці ад 
COVID-19 да 60-гадовага ўзросту. Пасля 60 гадоў рызыка смерці рэзка 
ўзмацняецца.

Даследаванне часопісу Lancet, зробленае на дзясятках тысяч 
выпадкаў, паказала, што смяротнасць сярод дарослых хворых узросту 
да 30 гадоў складае 0,15% (менш працэнта), а сярод пацыентаў 80 гадоў 
і старэй – 13,4%, амаль у сто разоў больш.

Найбольшая колькасць захворванняў і смерцяў ад COVID-19 
адбыліся на поўначы планеты, яны прыпалі на зіму і вясну. У гэтым 
новая хвароба падобная на такія традыцыйныя, як прастуда і грып.

Існуе шмат доказаў таго, што цесныя жылыя памяшканні 
з’яўляюцца адным з самых важных фактараў рызыкі заражэння 
каранавірусам.

У Каліфорніі 90% тых, хто быў інфікаваныя каранавірусам, 
паведамілі, што не маюць магчымасці працаваць дыстанцыйна.

(Окончание. Начало на 7-й стр.)
«Сколько ты хочешь 

детей?» – «Сто»
А все-таки нас с библиотекарем 

очень волнует вопрос, зачем перво-
класснице сдавать программу за послед-
ний класс. Какова цель? Евгений как 
обычно отвечает вопросом на вопрос.

– «В человеке все должно быть 
прекрасно». Помните такую фразу? 
Знания – это самоцель, самоценность. 
Если ребенок способен сдать ЕГЭ, то 
пусть сдает. Алиса сэкономила десять 
лет жизни.

– На что она их употребит? Эти 
десять лет сделают ее счастливее?

– Алиска, иди сюда, – Тепляков 
подзывает дочь. – О чем ты мечтаешь? 
Что такое счастье?

– Для взрослой или для малень-
кой? – резонно спрашивает Алиса.

– Для взрослой, – уточняет отец. – 
Что самое главное? Какие жизненные 
ценности?

Эти слова как будто запускают 
нужную программу.

– Большая семья! – немедленно 
отвечает Алиса.

– Сколько ты хочешь детей? – про-
должает отец.

– Пятнадцать!
– А ты, Хеймдалль, – спрашивает 

Евгений и стоящего рядом старшего 
сына, – как думаешь, что такое счастье?

– Семья.
– Сколько ты хочешь детей?
– Стооо, – шутливо тянет мальчик, 

словно ему надоело отвечать на этот 
вопрос.

– Стоп, – говорю, – зачем тогда 
знания? Как их реализовать, если вся 
жизнь отдана семье, а работать неког-
да?

– Большая семья не противоре-
чит образованию, – вступает Наталья. 
– Аксиоматика: если у вас большая 
семья…

– Это совершенно не мешает, – 
перебивает Тепляков жену. – Наташа 
окончила финансовую академию при 
правительстве РФ. Будучи в декрете и 
родив ребенка, она писала магистер-
скую диссертацию и получила сред-
ний балл 5,0. 

Почему вы все время стремитесь 
навязать нам какие-то свои рамки? 
Почему вы хотите сломать наших 
детей, поместить их в привычную для 
вас схему?

– Может, это вы хотите сломать 
своих детей?

– Посмотрите, – говорит Евгений, 
указывая на Алису. – Она сломана?

Нет, не похоже. Все маленькие 
Тепляковы кажутся веселыми, ожив-
ленными и довольными жизнью. 
Пусть дети не ходят в школу и в круж-
ки, у них нет никаких друзей по учебе, 
но они, как говорит их отец, гуляют 
на площадке и общаются со сверстни-
ками. А в школе, убежден Тепляков, 
дети ничем не объединены, кроме 
района проживания (и то не всегда) и 
социального статуса (если школа пре-
стижная). 

– Мне часто говорят, – продолжа-
ет Евгений, – что Алиса не сможет 

общаться с однокурсниками, когда 
пойдет в институт, и это травма для 
психики. А зачем ей эти дяди и тети? 
Она сюда не общаться, а учиться при-
шла. Нужно разделять образователь-
ную траекторию и социализацию.  

Воспитатель детского сада
Разговаривая с Тепляковыми, я не 

могу отделаться от ощущения, что 
имею дело с фасадом, парадной две-
рью, дальше которой меня не пуска-
ют. Что это на самом деле за люди? 
Близких друзей у них, кажется, нет.

– Ну, вы были молодой, вы же пили 
пиво с ребятами?

– Сейчас я не пью пива.
– Но раньше?
– Раньше да.
– И где те люди?
– Вы поймите, я родился в 

Белоруссии, до девятого класса учил-
ся там. В восьмом или в девятом клас-
се выиграл школьный этап по всем 
предметам: русский язык, белорус-
ский язык, русскую литературу, бело-
русскую литературу, географию, био-
логию, историю. Это была «абсолют-
ка» – абсолютное первое место. Всего 
девять предметов, девять первых мест.

В классе мне делать было нечего. 
Я просто ждал, пока остальные меня 
догонят.

Потом мы переехали в Казахстан. 
Десятый и одиннадцатый я заканчи-
вал в Актау – это уже совершенно 
другая среда, совершенно другие дети. 
В Актау я поступил, но мне не понра-
вилось. Стал выбирать между мех-
матом, физфаком и ВМК (Факультет 

вычислительной математики и кибер-
нетики МГУ. – Примеч. ред.). 

В результате Евгений окончил псих-
фак, а потом все равно пошел на ВМК. 
У него два высших образования и два 
красных диплома. В психологии его 
интересует тема внутренней мотивации 
(«состояние потока, зона ближайшего 
развития»), а его диссертация и вовсе 
посвящена биомаркерам рака.

– Вы еще и молекулярный биолог? 
– Да, мы изучали экспрессию 

генов, которые не должны в нормаль-
ной ситуации появляться в обычных 
клетках. Это гены из мужской поло-
вой системы. Мы показали, что в ряде 
случаев гены экспрессируются и соби-
раются кластерами, которые в разных 
типах рака выглядят по-разному. Ведь 
рак по локализации гетерогенен. То, 
что он у вас находится в одном и том 
же месте, это еще не значит, что это 
один и тот же рак. И даже внутри 
одной опухоли он может быть совер-
шенно разнородным. Мы показали, 
что можно группировать паттерны 
экспрессии и выходить на них, чтобы 
посмотреть биомаркеры. 

– А пришлите ссылку, пожалуйста!
– Зачем? Не ваша тема.
Все это блистательное фунда-

ментальное образование не помога-
ет сегодня Евгению зарабатывать на 
жизнь. 

– Если у вас трое детей и один из 
них несовершеннолетний, то вы може-
те оформить семейный детский сад. 
Зачисляетесь туда воспитателем, вам 
платят за это зарплату. Так что с док-
торантурой, с красными дипломами 
МГУ я – воспитатель детского сада.

«Наш ребенок – марксист»
– Мы – коммунисты, – Евгений 

Тепляков делает эффектную паузу. – 
Надо было это сразу обозначить. Вы 
даете своим детям материальные цен-
ности, а мы – знания.

– Но у Алисы есть планшет.
– Это департамент образования 

подарил ей за знания, – вступает в 
разговор Наталья.

– Наш ребенок понимает бессмыс-
ленность материальных ценностей. У 
него потребности ограниченные.

Наш ребенок – марксист.
Пустившись было в пространные 

рассуждения про Маркса, Фромма, Айн 
Рэнд, Евгений перебивает себя («вам 
это неформат») и переходит на Китай, 
где учился в аспирантуре. Эту комму-
нистическую страну он очень уважает в 
том числе и за то, что там семья с двумя 
детьми (у Тепляковых тогда было двое) 
жила на стипендию 1 300 долларов в 
месяц. Алиса ходила в частный дет-
ский сад, бегло говорила по-китайски и 
по-английски, училась писать иерогли-
фы. Жилищные условия были такие, о 
которых сегодня можно лишь мечтать: 
квартира 120 метров, бассейн во дворе, 
подземный паркинг.

В Москве Тепляковы давно уже 
добиваются расширения жилплоща-
ди, но пока безуспешно. Даже льгот-
ная ипотека под 6% им не под силу, а 
получить квартиру бесплатно у семьи 
с семью детьми не получается, потому 
что Евгений не прожил достаточное 
количество лет в Москве.

– Я тут с 2003 года, а с 2005-го семь 
лет жил в главном здании МГУ с вре-
менной регистрацией. Это значит, для 
государства меня все равно что не 
было. Я появился, лишь прописавшись 
в Москве в январе 2012-го. Мы говорим: 
«Поставьте на учет Наташу и детей, вро-
де по закону можно». Но департамент 
госимущества говорит, что нет, нельзя. 
Только всех вместе и только после деся-
ти лет проживания. Но и там не наде-
йтесь особо, потому что сейчас кварти-
ры дают не в собственность, а в аренду, 
причем тем, кто встал в очередь самое 
позднее в 2005-м. А если вы встанете в 
2021-м, то булка вам с маслом вместо 
квартиры. Это официально. А неофи-
циальное отношение такое: «Ребята, 
сейчас не Советский Союз, никто вас не 
просил детей рожать». 

– Пока они еще малыши, можно 
как-то разместиться. Но что вы соби-
раетесь делать потом? 

– А что вы предлагаете? Нам и 
бабушка сказала: «Надо было двух 
детей с разницей семь лет». Я говорю: 
«Хорошо, ладно. Скажите, кого из них 
убить?» Она: «Как ты можешь так гово-
рить?» А я: «Вы же это предлагаете. Эти 
дети – есть. Вы говорите, что кто-то 
из них быть не должен. Пальцем тогда 
покажите». Для каждого из них – это 
его жизнь. Для Лейечки, например, – 
она сейчас в пятый класс идет (Лейе 
пять лет и десять месяцев. – Примеч. 
ред.). Для Терры, которая «Сказки 
ночи» читает… (Терре четыре года и 
четыре месяца. – Примеч. ред.). Это же 
как в нацистской Германии: не достоин 
жить. Кошмар какой-то! 

Я не пытаюсь возражать, поскольку 
уже привыкла к риторике Теплякова. 

– Будете еще рожать? – спраши-
ваю.

– Я надеюсь, что да. Будем, будем. 
Мари  ви . (www.pravmir.ru)  

Фото из личного архива семьи Тепляковых.

Н СТАНДАРТ

«Никто не знает, 
  что такое детство…»

Квар ира 
Тепл в  в Ки ае
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